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وام ۴۰۰ میلیونی مسکن 
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سرمقاله

ابهامات ورود بخش 
خصوصی به تولید مسکن 

موضوع مهم در این فرآیند 
این است که انبوه سازان به 
منظور برداشت مالی با تهاتر 
زمین و واحد مســکونی به 
پروژه مسکن ملی ورود می کنند. به این گونه که 
30 تا 35 درصد و در برخی پروژه ها تا 50 درصد 
منابع مالی ســاخت را انبوه سازان تقبل خواهند 
کــرد و در مقابل این مشــارکت از دولت زمین با 
واحد مسکنی گرفته و یا تهاتر خواهند کرد.  زمانی 
موضوع  واگذاری زمین و یا تهاتر آن پیش می آید 

نحوه تامین...

  منصور غیبی، کارشــناس 
مسکن
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وزیر ارتباطات خبر داد:

همکاری ایران و 
اندونزی در زمینه 
فناوری و نوآوری

8 بانک ایرانی در خارج از کشور فعالیت می کنند

دلارزدایی در مبادلات تجاری
صفحه2

صفحه3

ورود   بخش خصوصی  به  تولید  مسکن
3۰  تا  3۵   درصد   هزینه   ساخت   مسکن   ملی   را   انبوه سازان   تقبل   خواهند   کرد

وزیر ارتباطات از برگزاری سیزدهمین کمیسیون 
مشترک همکاری های اقتصادی ایران و مالزی در 
آینده نزدیک در تهران خبر داد و گفت: نمایشگاهی 
از تجهیزات و توانمندی های پزشــکی جمهوری 
اسلامی در اندونزی برگزار می شود. به گزارش مرکز 
روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، عیسی زارع پور وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات در ارتباط تصویری با شبکه خبر 
پیرامون سفر رییس جمهوری به جاکارتا و امضای 
۱۱ سند همکاری اقتصادی میان ایران و اندونزی 
گفت: هیات دولــت برای اســتفاده ظرفیت همه 
دستگاه ها در توسعه روابط اقتصادی با کشورهای 
مختلف، مسئولیت کمیسیون مشترک اقتصادی 
کشورها، بین وزرا تقسیم شده است که مسوولیت 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران 
 با کشــورهای مالزی، اندونزی و فیلیپین با وزارت

 ارتباطات است.  وی با بیان اینکه همکاران من در 
وزارت ارتباطات و وزارت امور خارجه دستگاه های 
که موضوع مشترک با کشــور اندونزی داشته اند از 
ماه های قبل مشغول مذاکره بودند، افزود: از هفته 
گذشته گروه های مختلف مشــغول نهایی سازی 
قراردادی بودند که امروز به امضا رســید. زارع پور 
همکاری علمی و فناوری به ویژه در زمینهٔ تجهیزات 
پزشکی را از موضوع های مورد تأکید دو طرف عنوان 
کرد، گفت: یکی از جلوه های آن یک ربات بســیار 
پیشرفته جراحی ساخت شرکت های دانش بنیان 
داخلی جمهوری اسلامی بود که امروز در دو شهر که 
500 کیلومتر با یکدیگر فاصله داشتند با استفاده از 
آن جراحی صورت گرفت. وی ادامه داد: بیش از ۱00 

جراح اندونزیایی برای...

اجتماعی

معاون حج و عمره مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت 
هلال احمر ضمن تشریح تدابیر پزشکی جهت تامین 
سلامت زائران حج امسال گفت: تیم های پزشکی به 
مرور با پروازهای زائران عازم سرزمین وحی می شوند 
و با توجه به اینکه امروز اولین گروه زائرین وارد مدینه 
می شوند، انتظار است که از همین روز اول امکان ارائه 

خدمت وجود داشته باشد.
طاهر درودی در خصوص جزئیــات اعزام تیم های 
پزشکی هلال احمر به مکه و مدینه برای مراسم حج 
سال ۱۴0۲، گفت: با توجه به هماهنگی های صورت 
گرفته با سازمان حج و زیارت اولین گروه پیش پرداز و 
راه انداز مجموعه های اسکانی _ اقامتی و درمانی 3۱ 
اردیبهشت ماه سال جاری وارد مدینه شدند و بدون 
هیچ مشکلی مستقر و مشــغول آماده سازی مراکز 
درمانی در مکه و مدینه شــدند. وی افزود: در شهر 
مدینه مرکز درمانی اصلی هلال احمر، یک درمانگاه 
شــبانه روزی و ۴ درمانگاه به صورت مطب است. در 
شهر مکه نیز مراکز بسیار گسترده و وسیع تر است؛ 
به شکلی که یک بیمارســتان اصلی هلال احمر، ۴ 
درمانگاه تخصصی و ۶5 مطب شبانه روزی پزشکان 
عمومی، متخصصین طــب اورژانس یا متخصصین 

داخلی که در خط اول درمان هستند را داریم.
وی با تاکید بر اینکه اولویت اول سازمان حج و زیارت 
برای اعزام پزشــکان بر مبنای تعداد زائرین اســت، 
تصریح کرد: تیم های ما و تیم های سازمان حج و زیارت 
به مرور با پروازهای زائرین اعزام می شوند؛ به همین 
دلیل اینکه از الان بگوییم قرار است چند تیم پزشکی 
اعزام شوند، مشخص نیست؛ چون تعداد پزشکان هر 

تیم هم متفاوت است؛ چرا که ممکن است یک تیم 5 
نفره و تیم دیگر 35 نفره باشند؛ در نهایت خروجی مهم 
است که ان شاءالله جمعیت هلال احمر با ۴00 پزشک 

در حج ۱۴0۲ ارائه خدمت خواهد کرد.
معاون حج و عمره مرکز پزشکی حج و زیارت جمعیت 
هلال احمر در خصوص پزشکان و متخصصینی که به 
تدریج همراه کاروان ها اعزام می شــوند، توضیح داد: 
در درمانگاه های سطح شــهر متخصصین داخلی و 
طب اورژانس را به شکل فعال داریم و در بیمارستان 
اصلی نیز متخصصین زنان،   ارتوپد، جراح، بیهوشی، 
داخلی، اعصاب، روانپزشکی، عفونی، فوق تخصص ریه، 
فوق تخصص غدد، فوق تخصص قلب، فوق تخصص 
کلیه و نفرولوژی و رادیولوژیست فعال داریم. در مورد 
انجام اقدامات سونوگرافی و رادیولوژی نیز دستگاه 
در بیمارســتان وجود دارد. وی در ادامه تاکید کرد: 
اقدامات راه اندازی درمانگاه مدینه تقریبا نهایی شده 
است و با توجه به اینکه ســوم خردادماه اولین گروه 
زائرین وارد مدینه می شوند، انتظار داریم که از همان 
روز اول امکان ارائه خدمت وجود داشــته باشد. وی 
با اشاره به میانگین و طیف سنی زائران حج امسال، 
افزود: به طور معمول شایع ترین مشکلاتی که حجاج با 
شکایت از آن به ما مراجعه می کنند شامل بیماری های 
قلب و عروق و بیماری های عضلانی_اسکلتی است؛ 
ولی موضوع گرمازدگی به دلیل شرایط فصلی بویژه 
امســال که زائرین هم کهنســال تر هستند، بیشتر 
خواهد شد؛ در واقع با طولانی شدن ماندگاری زائرین 
در عربستان و بویژه با نزدیکی به زمان ایام تشریق این 

شرایط حادتر می شود.

وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی از فروش بیش از یک  
میلیون و  ۷00 هزار جلد کتاب در ســامانه مجازی 
در دوره بر پایی نمایشگاه بین المللی کتاب خبر داد. 
محمد مهدی اسماعیلی در حاشیه جلسه هیات دولت 
در جمع خبرنگاران اظهار داشت: در مجموع حدود 3 
میلیون و ۷00 هزار جلد کتاب در بخش حضوری و از 

طریق سامانه مجازی فروخته شد.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی با اشاره به اینکه مجموع 
فروش سی وچهارمین نمایشگاه کتاب تهران بیش از 
۴0۱ میلیارد تومان بود که در تمامی بخش ها ۱00 
درصد افزایش نشــان می دهد، عنوان کرد: روزانه 
حدود یک میلیون نفر به طور متوسط از نمایشگاه 

کتاب تهران بازدید کردند. وی از رهبر معظم انقلاب، 
رئیس جمهور و معاون اول رئیس جمهور و ســایر 
مسئولان و مردم برای بازدید از نمایشگاه کتاب تهران 

قدردانی کرد.
از وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره ادعای ممنوع 
الکار شدن برخی از هنرمندان حوزه موسیقی که در 
فضای مجازی نشر یافته، سوال شد که در پاسخ گفت: 
این را بایستی شبکه رسانه ای ما بررسی کند که چطور 
امکان دارد تصمیمی گرفته نشده رسانه ای می شود؛ 
اینها مقررات خاصی در وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی 
دارد و ترتیبات روشنی برای بررسی وجود دارد و اگر 

مشکلی باشد به افراد اعلام می شود.

فیلمبرداری فصل دوم ســریال »زخم کاری« 
به کارگردانی محمدحســین مهدویــان با نام 
»بازگشت« آغاز شــد. به گزارش روابط عمومی 
ســریال، تولید فصل دوم »زخــم کاری« با نام 
»بازگشــت«، بــه کارگردانی محمد حســین 
مهدویان و تهیه کنندگی محمدرضا تخت کشیان 

کلید خورد.
در فصل جدید »زخم کاری« با عنوان »بازگشت« 
علاوه بر حضور بازیگران فصل قبل از جمله جواد 
عزتی، رعنــا آزادی ور، الهه حصــاری، مرتضی 

امینی تبــار، ســعید چنگیزیان و ســید جواد 
هاشــمی، بازیگرانی چون کامبیز دیرباز، مهران 

غفوریان و الناز ملک به گروه، اضافه شده اند.
فیلمنامه فصل دوم »زخم کاری« به قلم گروهی 
از نویســندگان، شــامل میلاد نجفــی، میلاد 
اکبرنژاد، اعظم بهروز، علی بحرینی به سرپرستی 
محمدحسین مهدویان به نگارش درآمده است. 
چند چهره جدید بازیگری نیز برای نخستین بار 
در ســریال »زخم کاری ۲؛ بازگشت« به عرصه 

نمایش خانگی و سینما معرفی خواهند شد.

ری استیونســون بازیگــر ســینما در 5۸ 
ســالگی از دنیا رفت. ری استیونســون بازیگر 
بریتانیایــی که به خاطــر بــازی در مجموعه 
فیلم هــای »ثــور« و »واگــرا« و همچنیــن 
»RRR« فیلم نامزد اسکار ســال گذشته هند 
 شهرت داشــت، در حالی که 5۸ ســاله بود از 

دنیا رفت.
این بازیگر در ایتالیا درگذشت. جزییات دیگری 
از مرگ او فاش نشــده، اما او در حــال بازی در 
فیلم اکشــن ایتالیایی »کازینو در ایشــیا« در 
ناپل بــود. استیونســون که ســال ۱۹۶۴ در 
لیزبورن ایرلند شمالی متولد شــد، در مدرسه 
تئاتــر بریســتول اولدویــک تحصیــل کرد و 
در دهه ۱۹۹0 بــه کار در تولیــدات تلویزیونی 
بریتانیایــی پرداخت. »مرده هــای متحرک«، 
 »باند طــلا« و »پیک پرکتیــس« از جمله این 

برنامه ها بودند.
او از دهــه ۲000 بــا هالیوود همــکاری کرد 
و ســال ۲00۴ در »شــاه آرتور« با دیزنی کار 
کــرد و پــس از آن بازیگــر فیلم هایــی چون 
»کتــاب الــی«، »ثــور« مــارول و ۲ دنبالــه 
آن و داســتان علمی تخیلی»واگرا« در ســال 
۲0۱۴ و ۲ دنبالــه آن و »ســه تفنگــدار« بود. 

در تلویزیون، استیونســون یکی از ســتارگان 
ســریال »رم« در ســال ۲005 بود که از شبکه 
HBO پخش شــد و همچنین در »دکســتر«، 
»وایکینگ ها« و »دس بوت« نیز جلوی دوربین 
رفت. تابســتان امسال او با ســریال اسپین آف 
 »جنــگ ســتارگان« دیزنی یعنی »آســوکا« 

دیده می شود.
استیونســون اخیراً به عنوان نقــش اصلی در 
درام تاریخــی »۱۲۴۲: دروازه ای بــه غــرب« 
انتخاب شد و نقشــی را که ابتدا قرار بود توسط 
کوین اسپیسی بازی شــود، پذیرفت. در میان 
کســانی که در توییتر بــه استیونســون ادای 
احتــرام کردند، گــری ویتا نویســنده »کتاب 
الــی« بود کــه این بازیگــر را »یــک هموطن 
بریتانیایی و یک عالی جنــاب مطلق« توصیف 
کرد. وی نوشــت: بازیگران همیشــه در حین 
فیلمبرداری صمیمی نیســتند، اما ری همیشه 
 بــرای گفتگو وقت داشــت و هرگــز جز فردی 

مهربان نبود.
جیمز پورفوی یکی از بازیگران »رم« هم نوشت 
که استیونســون »بازیگری باهوش، شــجاع و 
بزرگ تر از زندگی بود که تمام نقش هایی را که 

بازی می کرد تا انتها لبریز می کرد.«

وزیر دفاع درباره ســاخت ناوشــکن هایی شــبیه 
به ناوشــکن دنا در آینده گفت: تحویل شــناورها با 
توانمندی های بالاتر در آینده ادامه خواهد داشــت. 
سرتیپ محمدرضا آشــتیانی در جمع خبرنگاران 
در حاشــیه نشســت هیــات دولــت با اشــاره به 
ماموریت ناوگروه ۸۶ اظهار کرد: ناوشــکن دنا ثمره 
تلاش دانشــمندان ما در عرصه صنعت دفاعی بود. 
دســتاوردهایی که در حوزه صنعت دفاعی داریم را 
امروز می توانیم مورد آزمون قــرار دهیم. با توجه به 
شرایط جغرافیایی کشور و شجاعت نیروهای مسلح 
شرایط خوبی برای آزمایش دستاوردها نیز در اختیار 

داریم. 
هر چیز که در کشور تولید می شود تا تست نشود به 
خوبی قابلیت خود را نشان نمی دهد و ناوشکن دنا نیز 
با این ماموریت خود نشان داد قابلیت های زیادی در 
تسلیح و انجام عملیات سطحی، زیر سطحی، هوایی، 
گشت دریایی، انعطاف پذیری در دریانوری سخت 
دارد و اینها حاکی از آن است که عزیزان ما در صنعت 
دفاعی از آمادگی کامل برخوردارند. وی با بیان اینکه 
این سفرها در آینده تکرار می شود اظهار کرد: نیروی 

دریایی راهبردی یعنی همین که باید در اقیانوس ها و 
مجموعه کشورهایی که بخش های ساحلی دارند در 

رفت و آمد و ارتباط باشند. 
آشتیانی درباره دستاوردهای جدید صنعت دفاعی 
کشــور تصریح کرد: ما چند رونمایــی داریم که در 
آینده نزدیک و با توجه به نــوع تهدیداتی که داریم 
اعلام می شود. وزیر دفاع درباره ناآرامی ها در مرزهای 
جنوب شرقی که به شهادت تعدادی از مرزبانان کشور 
انجامید، گفت: امنیت شــرق کشور تامین است. به 
هر حال هر کشوری در مناطق مرزی اش دچار این 
ناامنی هاســت، مخصوصا در مرزهای طولانی که ما 
داریم و مرزبانان ما در مذاکراتی که دارند پیش بینی 
های لازم را دارند اما ما هم از تجهیز مرزبانان به آخرین 
سلاح ها و تجهیزات کوتاهی نداریم و به نظرم نگرانی 

خاصی در این بخش نیست.
آشتیانی درباره وام پنج میلیونی که قرار بود از سال 
۹۷ به سربازان متاهل پرداخت شــود اما این کار تا 
کنون انجام نشده اســت، گفت: هر چیزی که ستاد 
کل نیروهای مسلح تصویب کرده در زمان بندی خود 

اجرا خواهد شد.

معاون دادستان کل کشور گفت: وزارت راه و شهرسازی 
که مسئولیت اصلی در زمینه نظارت بر ساختمان های 
ناایمن را دارد به وظیفه قانونی خود عمل نکرده است. 
به گزارش دادستانی کل کشــور، غلامعباس ترکی 
معاون حقوق عامه و پیشگیری از وقوع جرم دادستانی 
کل کشور در خصوص اقدامات دادستانی کل کشور 
جهت رسیدگی به ســاختمان های ناایمن گفت: در 
دادستانی وظیفه داریم به گزارشاتی که در خصوص 
تخلفات ســاختمان های ناایمن رسیدگی کنیم. وی 
افزود: موضوع رسیدگی به ساختمان های ناایمن بین 
دستگاهی می باشد و نظارت عالیه در زمینه نظارت بر 
استحکام ساختمان ها و مقررات ملی ساختمان ها بر 
عهده وزارت راه و شهرسازی است. ترکی اظهار کرد: 
سال گذشته دستور پایش ایمنی ساختمان های مهم 
و بلند مرتبه صادر شد و بر همین اساس از دادستان ها 
در سراسر کشور خواسته شد که حمایت لازم را به عمل 
بیاورند وبا تخلفات برخورد کنند. معاون حقوق عامه 
و پیشگیری از وقوع جرم دادستانی کل کشور گفت: 
در یک سال گذشته در زمینه ساختمان های ناایمن 
گزارشات متعددی در سطح کشور دریافت شده که 
حسب مورد دادســتان ها به موضوع ورود کردند و به 
تخلفات رســیدگی شــد که اگر وضعیت ساختمان 
بحرانی بوده دســتور توقف عملیات اجرایی و پلمب 
آن مکان صادر شده اســت. وی گفت: در سطح شهر 
تهران ۱۲۹ ساختمانی که از نظر سازمان آتش نشانی 
ناایمن تشخیص داده شدند سال گذشته پیگیری شد 
که تعداد آن ها در حاضر به ۹5 ساختمان رسیده است 

و علاوه بر آن با پیگیری دادســتانی کارگروه ارزیابی 
تشکیل شد و نتایج آن ناظر به ۱۱0 ساختمان ناایمن 
به مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی ارسال شده 
است. ترکی اظهار کرد: متاسفانه وزارت راه و شهرسازی 
که مسئولیت اصلی در زمینه نظارت بر ساختمان های 
ناایمن را دارد به وظیفه قانونی خود عمل نکرده است 
و در دو روز گذشته تذکر لازم داده شده که در صورت 
عدم انجام وظایف خود ترک فعل وزارت راه و شهرسازی 
مورد تعقیب قرار خواهد گرفــت. معاون حقوق عامه 
و پیشگیری از وقوع جرم دادستانی کل کشور گفت: 
در دادسرای تهران برای تمامی ۹5 ساختمان ناایمن 
پایتخت پرونده قضایی تشکیل شده و به مالکان اخطار 
قضایی صادر کرده است و دســتگاه قضایی با اعلام 
نظر نهایی مرکز تحقیقات وزارت راه و شهرسازی در 
خصوص این ساختمان ها اقدام خواهد کرد. وی با اشاره 
به تخریب ساختمان ها بر اثر زلزله در شهرستان خوی 
آذربایجان غربی گفت: بر اساس اعلام سازمان مدیریت 
بحران کشور ۸0 درصد تخریب های انجام شده در زلزله 
خوی به علت عدم رعایت مقررات صدور پروانه ساخت 
بوده که دستور تعقیب قضایی مدیران خاطی توسط 
دادستانی کل کشور صادر شده است. ترکی در خصوص 
عوامل و علل تاخیر در رســیدگی به ساختمان های 
ناایمن گفت: متاسفانه آراء کمیسیون های ماده ۱00 
با تاخیر صادر و اجرای آن ها با تعلل انجام می شود در 
حالی که آراء این کمسیون بسیار حائز اهمیت است. وی 
در پایان گفت: متاسفانه در مدیریت شهری نگاه درآمد 

زایی به ایمنی ساختمان ها غلبه دارد.

رئیس مرکز ارزشــیابی و تضمیــن کیفیت نظام 
آموزش وپرورش بابیان اینکه انتشــار سؤالات پس 
از برگزاری آزمون به معنای لو رفتن سؤال نیست، 
اظهار کرد: به دلیل اتخــاذ فرایندهای امن که در 
حوزه هــای طراحی و اجــرای آزمون های نهایی و 
پس از الکترونیکی کردن ارسال سؤالات که از سال 
۹۷ به کار گرفته می شود، در 5 سال گذشته هیچ 
گزارشی از لو رفتن سؤالات آزمون نهایی نداشته ایم.
محسن زارعی در پاسخ به این سؤال که آیا سؤالات 
آزمون نهایی لو رفته اســت، اظهار کــرد: لو رفتن 
سؤالات در آزمون زمانی اطلاق می شود که سؤالات 
یک آزمون قبل از برگزاری آن منتشرشده باشد و اگر 
چنین اتفاقی بیفتد، به معنای این است که امنیت 
آزمون زیر سؤال اســت و تقلب گسترده می تواند 
اتفاق بیفتد کــه در صورت لو رفتــن آزمون، باید 
آزمون مجدداً تکرار شود، زیرا به امنیت آن خدشه 

واردشده است.
 وی ادامه داد: ساز و کاری که ما برای آزمون نهایی 
برنامه ریزی کرده ایم، در سه مرحله انجام می شود 
که شامل طراحی، اجرا و تصحیح است. در مرحله 

طراحی سؤال، طراحان ۷۲ ســاعت قبل از آزمون 
به قرنطینــه رفته و ســؤالات را طراحی می کنند. 
به همین دلیل امــکان لو رفتن ســؤالات در این 
مرحله وجود ندارد. پس ازاین مرحله در همان محل 
قرنطینه طراحی، ســؤالات رمزنگاری شده و برای 
روســای حوزه های اجرایی به صورت فایل ارسال 
می شــود، لذا تا این مرحله هیچ کس دسترسی به 
ســؤالات ندارد و به دلیل وجــود چنین فرایندی 
می گوییم هیچ گونه احتمال لو رفتن سؤالات وجود 
ندارد و هیچ گزارشــی نداریم کــه در این مرحله 

سؤالات لو رفته باشد.
زارعی گفــت: در حوزه اجرا، اتاقــی به عنوان اتاق 
قرنطینه تکثیر وجود دارد و دقایقی قبل از آزمون 
رمز سؤالات آزمون نهایی برای رئیس آزمون ارسال 
می شود و رئیس آزمون این رمز را به اتاق قرنطینه و 
فردی که در اتاق قرنطینه حضور دارد، ارائه می دهد 
و متصدی اتــاق قرنطینه با دریافــت آن رمز قادر 
خواهد بود تا فایل آزمــون را بازکرده و تکثیر کند. 
متصدی پس از تکثیر ســؤالات، آن ها را در داخل 

پاکت های مهر و موم شده قرار می دهند.

وزیر دفاع: امنیت شرق کشور تامین است۴۰۰ پزشک آماده خدمت رسانی به حجاج

وزارت راه مسئول اصلی نظارت بر ساختمان های ناایمن

انتشار سؤالات امتحان نهایی، لو رفتن سؤال نیست

سياسیفرهنگی 

وزیر ارشاد شایعه ممنوع الکاری خوانندگان را رد کرد

مهدویان باردیگر سراغ »زخم کاری« رفت

مرگ بازیگر »ثور« در ۵۸ سالگی



اقتصاد2
ایران

نرخ جدید بلیت هواپیما اعلام شد
سازمان هواپیمایی کشوری نرخ جدید بلیت 
هواپیما را یــک هفته پس از اعــام افزایش 
۲۹ درصدی اعام کرد. اواخر هفته گذشــته 
سرانجام ستاد تنظیم بازار مجوز افزایش ۲۹ 
درصدی قیمت بلیت پرواز های داخلی را صادر 
کرد. در همین راســتا در روز ۲۹ اردیبهشت 
انجمن شرکت های هواپیمایی لیست قیمت ها 
را در سایت خود بارگذاری کرد، قیمت هایی 
که البته خیلی بیشتر از مصوبه ستاد تنظیم 
بازار و تا حدود ۸۰ درصد نیز در برخی مسیر ها 

افزایش یافته بود.
رسانه ای شــدن این موضوع موجب شد که 
نرخ ها همان شب اصاح شود، ولی با گذشت 
چند روز نرخ های جدید اعمال نمی شــد تا 
اینکه روز چهارشنبه )۳ خرداد ماه( سازمان 
هوپیمایی کشــوری نرخ هــای جدید بلیت 

هواپیما را در سایت خود بارگزاری کرد.

امسال خاموشی نداریم
معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی گفت: یقین داریم امسال نیز مانند 
سال قبل با خاموشی برنامه ریزی شده مواجه 
نخواهیم بود. ناصر اسکندری در خصوص از 
رده خارج کردن نیروگاه های فرسوده، اظهار 
کرد: یکــی از بحث های جدی ما این اســت 
که بتوانیم با ســوخت کمتر برق بیشتری را 
تولید کنیم در همین راستا به دنبال اسقاط 

نیروگاه های فرسوده هستیم.
وی افــزود: در کنــار اســقاط نیروگاه های 
فرســوده به دنبال اضافه شــدن بخش بخار 
در کنــار نیروگاه هــای گازی و تبدیل آن ها 
به نیروگاه های ســیکل ترکیبی هســتیم و 
سیاست گزاری وزارت نیرو نیز در همین راستا 
تعریف شــده اســت. معاون راهبردی تولید 
شرکت مادرتخصصی برق حرارتی در خصوص 
نیروگاه بعثت گفت: در این بین نیروگاه بعثت 
جزو طرح های مصوب اســت و اکنون منتظر 
اخذ مجوز از ســازمان محیط زیســت برای 
جایگزینی این نیروگاه با نیروگاهی با راندمانی 

بالا هستیم.
اسکندری در خصوص علت فوت وقت با توجه 
به تکمیل نیروگاه جایگزین، گفت: قطعا این 
مجوز در آینده نزدیک صادر خواهد شد. وی با 
اشاره به نیروگاه طرشت نیز، گفت: برای این 
نیروگاه مولدهای کوچــک مقیاس طراحی 
شده و بخشــی از کار جلو رفته است و برنامه 

مصوب برای جایگزینی نیز وجود دارد.
معاون راهبردی تولید شــرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی با تاکید بر اینکه ۹۷ درصد برنامه 
تعمیرات نیروگاهی به اتمام رســیده اســت و 
مابقی نیز طی روزهای آینده تکمیل می شود، 
اظهارکرد: بیــش از ۸۰۰۰ میلیارد تومان برای 
تعمیرات نیروگاه های دولتی هزینه شده است. 
اســکندری راندمان فعلی نیــروگاه ها را ۳۹.۱ 
درصد اعام کرد و گفت: مطابق برنامه ریزی های 
صورت گرفته تا پایان ۱۴۰۲ راندمان نیروگاه ها 

را به ۳۹.۲ درصد خواهیم رساند.
معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی با بیان این که آماده سازی نیروگاه 
از دو منظر سرمایه ملی و اهمیت صنعت برق 
مورد توجه اســت گفت: در سال گذشته ۹۴ 
هزار مگاوات تعمیرات نیروگاهی را با موفقیت 
پشت سر گذاشــتیم و برای امسال نیز پیش 
بینی بالای ۱۰۰ هزار مــگاوات تعمیرات را 
داشــتیم. وی ادامه داد: بیــش از ۷۳۰ مورد 
تعمیــرات در نیروگاه ها صــورت گرفته که 
بعضی از آنها بیش از سه ماه زمان لازم دارد. 
از شهریورماه سال قبل تعمیرات آغاز شد و تا 

خردادماه ادامه دارد.
معاون راهبردی تولید شرکت مادرتخصصی 
برق حرارتی با بیان این که بیش از ۹۷ درصد 
تعمیــرات نیروگاهی خاتمــه یافته و اکنون 
نیروگاه هــا در مدار هســتند، اظهــار کرد: 
مابقی نیز ظرف دو ســه روز آینده به نتیجه 
می رســد ۶۹ درصد از نیروگاه هــا در اختیار 
بخش خصوصی و ۳۱ درصد در اختیار بخش 
دولتی است اما با این حال عملیات تعمیرات 
نیروگاه ها توسط شــرکت برق حرارتی انجام 

می شود.
وی با بیان این که نیروگاه های کشور بر مبنای 
مصرف گاز طراحی شــده و مناســب ترین 
بهره برداری نیز اســتفاده از گاز در نیروگاه ها 
است، گفت: الزاما سوخت دوم در نیروگاه ها 
نیز مورد اســتفاده قرار می گیرد در شــرایط 
فعلی ۱۴ نیروگاه می تواند از مازوت و مابقی از 

گازوئیل استفاده کنند.

خبر

رئیس کل بانــک مرکزی 
گفــت: بیــش از ۸ بانک با 
مالکیت بانک هــای ایرانی 
در خارج از کشــور فعالیت 
می کننــد و ۴۹ شــعبه 
بانک های ایرانی در کشــورهای مختلــف از جمله 
انگلستان، آلمان، روسیه، عراق، امارات متحده عربی، 

فرانسه و غیره فعال هستند.
محمدرضا فرزین در پنجاه و یکمین جلســه هیأت 
مدیره اتحادیه پایاپای آسیا نقش اتحادیه را در اقتصاد 
جهانی مهم و اســتراتژیک برشمرد و گفت: پذیرش 
اعضای جدید با هدف هم افزایی، تنوع بخشی به سبد 
ارزی اتحادیه با استفاده از ارزهای محلی کشورهای 
عضو و سایر ارزهای غیرجهانروا که می تواند به تشویق 
دلار زدایی در مبادلات تجــاری، حفظ و نگهداری 
هرچه بیشــتر ذخایر مطلوب ارزی اعضا و نیز ایجاد 
یک چارچوب مؤثر برای تسویه تعهدات بیانجامد، از 

اهداف آتی این اتحادیه است.
فرزین با اشــاره به ظرفیت های اقتصاد ایران گفت: 
در حوزه تجارت خارجی بر اساس برآوردهای اولیه، 
کل ارزش تجارت کالایی )گمرکی( اقتصاد ایران با 
دنیای خارج در سال ۲۰۲۲ بالغ بر ۱۶۰ میلیارد یورو 
بوده که این رقم نسبت به سال ۲۰۲۱ حدود ۱۸.۱ 
درصد رشد داشته است. همچنین کل ارزش تجارت 
خدمات در ســال ۲۰۲۲ در حدود ۲۵ میلیارد یورو 
برآورد می شود که حاکی از رشد ۴۴.۰ درصدی آن 

نسبت به سال ۲۰۲۱ است.
وی همچنین ۱۵۰ کشور دنیا جزء مقاصد صادرات 
کالایی اقتصاد ایران و ۱۲۱ کشور نیز مبداء کالاهای 
وارداتی به مرزهای گمرکی کشور را پوشش می دهند. 
حجم بالای تجارت کالا و خدمات و تنوع طرف های 
تجاری زمینه مناسبی را برای توسعه همکاری های 

منطقه ای و بین المللی ایجاد کرده است. رئیس کل 
بانک مرکزی افزود: در حوزه گردشگری نیز با توجه 
به ظرفیت های گسترده تاریخی، فرهنگی، طبیعی 
و اقتصادی ایران، هر ساله افراد زیادی از کشورهای 
مختلف به ایران ســفر می کنند. در ســال گذشته 
بیش از ۴.۸ میلیون نفر از اتباع کشور های مختلف 
جهان وارد ایران شدند. همچنین در این سال حدود 
۹.۸ میلیون ایرانی نیز از کشــورهای مختلف بازدید 
کرده اند که نشــان از عاقه مردم ایران به آشنایی با 

فرهنگ ها و ملیت های دیگر دارد.

شــرایط حضور بانک های خارجی در ایران 
تسهیل شده است

رئیس شــورای پول و اعتبار عنوان کــرد: در کنار 
ظرفیت ها و فرصت های بخش تجاری اقتصاد ایران، 
بخش مالی نیز از ظرفیت و جایگاه ویژه ای برخوردار 

است. در حال حاضر ۳۲ بانک و موسسه اعتباری غیر 
بانکی در اقتصاد ایران مشغول به فعالیت هستند که 
با حدود ۱۹ هزار شــعبه بانکی در سرتاسر کشور به 
فعالان اقتصادی و آحاد مردم خدمــات بانکی ارائه 

می دهند.
وی افــزود: در این میــان با تصویــب قانون حضور 
بانک های خارجی در ایران، شرایط حضور بانک های 
خارجی در ایران تســهیل شــده و به رغــم اعمال 
تحریم های اقتصادی و بانکی در حال حاضر شــاهد 
حضور برخی بانک های خارجی و یا تاسیس بانک های 
مشترک در ایران هستیم. بیش از ۸ بانک با مالکیت 
بانک های ایرانی در خارج از کشــور مشغول فعالیت 
هستند و ۴۹ شــعبه بانکهای ایرانی در کشورهای 
مختلف از جمله انگلســتان، آلمان، روسیه، عراق، 

امارات متحده عربی، فرانسه و غیره فعال هستند.

۹۷ درصد معامــات با خدمــات پرداخت 
الکترونیک انجام می شود

فرزین با اشاره به پیشرفت و توسعه زیرساخت های 
بانکی و گستره شبکه پرداخت نظام بانکی ایران )اعم 
از خدمات پرداخت الکترونیک( در ســالهای اخیر 
گفت: این پیشرفت به گونه ای بوده است که تمامی 
تراکنش های خرد و کان مشــتریان نظام بانکی با 
درصد اطمینان نزدیک به ۱۰۰ درصد انجام شــده 
است. این وضعیت با اتکا به توان متخصصان ایرانی در 
این عرصه و به رغم وضع تحریم های شدید نرم افزاری 
و ســخت افزاری موجود در حوزه هــای پرداخت و 

پشتیبانی الکترونیک تحقق یافته است.
وی ادامه داد: هم اکنون بالغ بر ۹۷ درصد معامات 
ایرانیان بدون استفاده از پول نقد و از طریق خدمات 
بانکی صورت می پذیرد و دسترسی تمام نقاط کشور 
به اینترنت باعث شده تا خدمات پرداخت الکترونیک 

در کلیه نقاط کشور امکانپذیر باشد.
رئیس کل بانک مرکزی یادآوری کرد: از سال گذشته 
با انتصاب دبیــرکل جدید اتحادیه پایاپای آســیا، 
گام های مؤثر و مفیــدی برای ارتقــاء عملکرد این 
اتحادیه منطق های و بینالمللی برداشته شده است. از 
جمله آنها می توان به ارائه پیشنهادات مهم در جهت 
اصاح اساسنامه اتحادیه و مذاکره با بیش از بیست 
کشور در مناطق مختلف جهان به منظور پیوستن به 
اتحادیه، اشاره کرد که متعاقب جلسات متعدد با بانک 
مرکزی باروس، این بانک تمایل خود به پیوستن به 
اتحادیه را به صورت رسمی ابراز کرد. تاکنون، موافقت 
چند بانک مرکزی عضــو درخصوص عضویت بانک 
مرکزی باروس دریافت شده و در انتظار دریافت نظر 

سایر اعضا هستیم.
فرزین همچنین عنوان کرد: از سایر بانک های مرکزی 
و برخی نهادها و ســازمان های بین المللی به عنوان 
ناظر دعوت به عمل آمد کــه نمایندگان آنها در این 

اجاس حضور دارند.

۸ بانک ایرانی در خارج از کشور فعالیت می کنند

دلارزدایی در مبادلات تجاری 
افزایش ۱۸ درصدی ارزش تجارت کالایی ایران

با سود ۲ درصد برای دهک های ۱ تا ۴؛
وام ۴۰۰ میلیونی مسکن ملی 

تصویب شد
معاون وزیر راه و شهرسازی از تصویب پرداخت وام 
۴۰۰ میلیون تومانی نهضت مسکن ملی با سود 
۲ درصد برای دهک های یک تا ۴ خبر داد. هادی 
عباســی چگونه به برنامه دولت برای حمایت از 
دهک های یک تا چهار متقاضی نهضت ملی مسکن 
اظهار کرد: در شورای عالی مسکن با حمایت رئیس 
جمهور ۴۰۰ میلیون تومان وام نهضت ملی مسکن 
با سود ۲ درصد برای دهک های ۱ و ۲ مصوب شد.

وی افزود: همچنین برای متقاضیان دهک ۳ و ۴ 
نیز وام ۳۰۰ میلیونی با سود ۲ درصد مصوب شده 
است. وی بیان کرد: این وام ها برای اقشار خاص از 
جمله مددجویان کمیته امداد و بهزیستی است. 
معاون وزیر راه و شهرســازی همچنین گفت: تا 
کنون ساخت یک میلیون و ۲۳۵ هزار واحد نهضت 

ملی مسکن آغاز شده است.

جزئیات واگذاری رایگان زمین 
به خانوارهای دارای ۳ فروند

معاون وزیر راه و شهرســازی با اشاره به جزئیات 
واگــذاری رایگان ۲۰۰ متر زمین بــه خانوارهای 
دارای سه فرزند و بیشتر گفت: هزینه آماده سازی 
این زمین ها ۵۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان است. هادی 
عباسی اظهار کردد: در قانون جوانی جمعیت وزارت 
راه و شهرسازی مکلف شــده به خانوارهای دارای 
سه فرزند یا بیشتر که متولد ۲۴ آبان ۱۴۰۰ به بعد 
هستند ۲۰۰ متر مربع زمین به صورت رایگان واگذار 
کند. وی افزود: البته این خانوارها باید هزینه آماده 
سازی زمین را پرداخت کنند این هزینه به صورت 
قسطی با دوسال تنفس و طی شش سال دریافت 
خواهد شد. وی با اعام اینکه هزینه آماده سازی 
زمین حدود ۵۰ تا ۲۰۰ میلیون تومان است، تصریح 
کرد: تاکنون حدود ۸۰ هزار نفر در سامانه وزارت 
راه و شهرسازی برای دریافت زمین ثبت نام کردند 
پس از پالایش زمین مورد نظر در شهرهای کمتر از 
۵۰۰ هزار نفر جمعیت به متقاضیان واگذار می شود. 
حدود سه هزار نفر زمین تحویل شده است. معاون 
وزیر راه و شهرسازی در پاسخ تسنیم درمورد بروز 
مشکل برای برخی خانواده ها در شهر قم گفت: با 
توجه به قانون جوانی جمعیت شهر قم بالای ۵۰۰ 
هزار نفر جمعیت دارد نمی توانیم در این شــهر به 
متقاضیان زمین واگذار کنیــم در زمان حاضر در 
سه شهر اطراف قم از جمله سلفچگان و چند سایت 

زمین آماده واگذاری به متقاضیان است.

ایران 22 امین اقتصاد جهان شد
معــاون اول رئیس جمهور گفت:  ایران در ســال 
۲۰۲۲ از نظر شــاخص برابری قــدرت خرید با 
داشتن ۱۶۰۰ میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی 
به ۲۲ امین اقتصاد برتر دنیا تبدیل شــد. محمد 
مخبر معاون اول رئیس جمهور در ۵۱ امین اجاس 
اتحادیه پایاپای آسیایی در بانک مرکزی در جمع 
رؤســای بانک های مرکزی اعضاء گفت: ایران در 
سال ۲۰۲۲ از نظر شاخص برابری قدرت خرید با 
داشتن ۱۶۰۰ میلیارد دلار تولید ناخالص داخلی به 
عنوان ۲۲ امین اقتصاد برتر دنیا تبدیل شده است. 
وی همچنین گفت: رتبه ایران در زمینه فناوری از 
جایگاه ۱۰۶ در ســال ۲۰۱۵ به رتبه ۶۰ در سال 
۲۰۲۰ ارتقاء پیدا کرد. معاون اول رئیس جمهور 
با بیان اینکه ایران از نظر داشتن فارغ التحصیان 
دانشگاهی و زیرساخت های مهم از قبیل امکانات 
ارتباطی و حمــل و نقل و همچنیــن دارا بودن 
موقعیت جغرافیایی در کریدور شمال به جنوب و 
شرق به غرب جایگاه متمایزی دارد، گفت: کشور ما 
از نظر ظرفیت سرمایه گذاری دارای ظرفیت بالایی 
است و ایران می تواند کشورهای شرق آسیا را به 
خاورمیانه و همچنین کشورهای شمال و جنوب 

را از طریق ترانزیت کالایی به یکدیگر متصل کند.
وی گفت: ایران با داشتن ذخایر طبیعی و معدنی در 
جایگاه پنجم دنیا قرار دارد و از نظر تنوع اقلیمی و 
محصولات کشاورزی ظرفیت مهمی برای تولید و 
تأمین غذا وهمچنین توسعه گردشگری در اختیار 
دارد. معاون اول رئیس جمهور همچنین به رشد 
تجارت الکترونیک در کشور اشــاره کرد و گفت: 
در بخش تجارت الکترونیک و مهاجرت کســب 
و کارهای ســنتی به فضای دیجیتال از رشد ۹۴ 
درصد در سه سال اخیر برخوردار شده ایم که نشان 

از ظرفیت توسعه در این بخش دارد.
مخبــر همچنیــن گفــت: در زمینــه تجارت 
خارجی کشــور ما پیگیر ارتباط با کشــورهای 
همســایه از جملــه ۱۵ کشــور همســایه در 
اطــراف ایــران و اتحادیه های مختلــف دارد و 
سازمان هایی مانند اتحادیه های پایاپای آسیایی 
 می تواند در توســعه تجارت بیــن اعضاء نقش 

مهمی ایفا کند.
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معاون وزیر راه و شهرسازی اظهار داشت: قراردادهای 
اجاره در این ســامانه به هیچ وجه مشمول مالیات 
جدید نمی شوند و مردم نگران این موضوع نباشند. 
هادی عباسی با رونمایی از سامانه معامات اماک و 
مستغات کشور با بیان اینکه اصولاً در روابط اجتماعی 
و اقتصادی قرارداد نقش تعیین کننده دارد و مبتنی بر 
قرارداد وارد قرار و رابطه اجتماعی و اقتصادی می شوند، 
اظهار داشت: کشورهای پیشرفته هستند که قرارداد 
پیشرفته داشته باشــند.  وی افزود: در عصر حاضر 
وارد هوشمندی قرارداد شده ایم  و یک روند جهانی 
هســتیم و در بحث نوع قراردادها وارد قراردادهای 
مردمی و p&p است و امروز سامانه معامات اماک 
و مستغات با این رویکرد و این قالب قرارداد رونمایی 
می شود.  معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه این 
سامانه توسط موسس دانش بنیان طراحی شده است، 
گفت: نحوه ثبت قرارداد اجاره به این گونه است، افراد 
مبتنی بر درگاه دولت هوشمند وارد سامانه می شوند 
و ابتدا موجر قرارداد را ثبت و فــرم را پر و پس از آن 

مستاجر به ثبت قرارداد در سامانه اقدام می کند. 
وی افزود: هر یک از دو طرف باید یک شاهد معرفی 
کنند و شماره موبایل ثبت و رمز یکبار مصرف برای 
شاهد ارسال و شــماره ثبت می شود و کد رهگیری 
رسمی با بارکد صادر می شود و قابل استعام گیری 
است. معاون امور مسکن و ساختمان گفت: راه اندازی 
آزمایشی این سامانه صورت گرفته و ۱۱۰۰ قرارداد 
اجاره ثبت شــده و امروز به صورت رسمی رونمایی 
است و این سامانه در تمام ایام حتی تعطیل به صورت 
شبانه روزی فعال است.  عباسی تاکید کرد: در کنار این 
سامانه، سامانه مشاوران اماک پابرجا است و افراد از 
هر دو طریق می تواند ورود کنند و کد رهگیری بگیرند. 
معاون وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه با راه اندازی 
این ســامانه مشــاوران اماک جمع نخواهند شد، 
اظهار داشت: مشاوران اماک خدمات مختلفی ارایه 

می دهند و بهم رسانی و پیدا کردن دو طرف قرارداد 
از خدمات مشاوران اماک است و هیچ وقت مشاوران 
اماک جمع آوری نمی شوند. مشاوران اماک در دنیا 
از دعوای حقوقی دو طرف قرارداد جلوگیری می کند 
و ما هم در آینده مشــاوران اماک حرفه ای خواهیم 

داشت و فضا رقابتی تر خواهد شد.
عباسی در پاسخ سوال که اگر بین طرفین مشکلی 
ایجاد شــود هر یک طرف برای رفع مشکل به کجا 
مراجعه خواهند کــرد، گفت: همیــن الان هم اگر 
مشکاتی پیش آید هم مشاوران اماک به آن ورود 
نمی کند و طرف قرارداد به دستگاه قضایی مراجعه 
می کنند. معاون وزیر راه و شهرسازی در پاسخ سوال 
ایلنا مبنی بر اینکه آیا بندهای قرارداد در این سامانه 
ثابت است یا هر یک از طرف می تواند بند و موضوعی را 
به آن اضافه کنند، تاکید کرد: بندهای قرارداد سامانه 
ثابت است اما بندهای قابل ویرایش هم وجود دارد و دو 
طرف قرارداد می توانند بندهایی به قرارداد اضافه کنند.  
عباسی در سوال دیگر مبنی بر اینکه مشاوران اماک 
هم مدعی هستند صدور کد رهگیری رایگان بوده، 
گفت: این گونه نیست و صدور کد رهگیری از سوی 
مشاوران اماک رایگان نبوده اما پس از راه اندازی این 
سامانه مشاوران اماک هم اخیرا کد رهگیری را به طور 
رایگان صادر می کنند. وی در پاسخ سوال دیگر مبنی 
بر اینکه معمولا در قراردادهای اجاره دو طرف از سوی 
مشاوران اماک به هم معرفی می شوند و شرط این 
هم رسانی عقد قرارداد در بنگاه است از این رو به نظر 
نمی رسد این سامانه برای قراردادهای جدید اجاره به 
کار بیاید و بیشتر متوجه موارد تمدید قرارداد می شود، 
گفت: این سامانه فرصت اقتصادی برای افراد ایجاد 
می کند و ممکن است که دو طرف قرارداد همکار و 
همسایه هم باشند و به توافق می رسند و بدون نیاز به 
مراجعه به بنگاه قرارداد منعقد می شود و این قرارداد 

رسمی است و کد رسمی صادر می شود. 

مبادلات تجــاری ایران و اتحادیه اروپا در ســه 
ماهه نخست ســال جاری میادی به مرز ۱.۲ 
میلیارد یورو رســید و صادرات هلنــد به ایران 
در این مدت ۶۳ درصــد، ایتالیــا ۲۴ درصد و 
فرانســه ۱۷ درصد افزایش یافت. آمار منتشــر 
شــده از ســوی مرکز آمار اروپا )یورو استات( 
نشــان می دهــد مبــادلات تجــاری ایــران 
و ۲۷ عضو این اتحادیه در ســه ماهه نخســت 
ســال جاری میادی با کاهــش ۱۱ درصدی 
 نســبت به مدت مشابه ســال قبل مواجه شده

 است.
مبادلات دو طرف از ۱ میلیــارد و ۳۳۰ میلیون 
یورو در سه ماهه نخســت ۲۰۲۲ به ۱ میلیارد 
و ۱۸۰ میلیون یورو در سه ماهه نخست امسال 
رســیده اســت. صادرات اتحادیه اروپا به ایران 
در ماه های ژانویــه تا مــارس ۲۰۲۳ با کاهش 
۹ درصدی نســبت به مدت مشــابه سال قبل 
به ۹۶۰ میلیون یورو رســیده اســت. در ســه 
ماهه نخســت ۲۰۲۲ صادرات اتحادیــه اروپا 
 به ایران ۱ میلیــارد و ۵۵ میلیون یــورو اعام 

شده بود.
واردات اتحادیــه اروپا از ایران نیز در ســه ماهه 
نخســت ۲۰۲۳ با کاهش ۲۰ درصدی نسبت 
به مدت مشابه ســال قبل به ۲۲۰ میلیون یورو 
رسیده است. در سه ماهه مشابه سال قبل ۲۷۵ 
میلیون یورو کالا از ایران وارد شده بود. بر اساس 
این گزارش آلمان، ایتالیا و هلند به ترتیب ســه 
شــریک تجاری بزرگ ایــران در اتحادیه اروپا 
طی سه ماهه نخســت ۲۰۲۳ بوده اند. مبادلات 
تجاری ایــران و آلمان در ایــن دوره با افت ۲۶ 
درصدی به ۳۶۶ میلیون یورو رســیده اســت. 
آلمان در سه ماهه نخست امسال ۲۹۰ میلیون 
یورو کالا به ایران صــادر و ۷۶ میلیون یورو کالا 

از ایران وارد کرده است. صادرات آلمان به ایران 
 ۲۸ درصد و واردت از ایــران ۱۳ درصد کاهش 

داشته است.
تجارت ایران و ایتالیا در سه ماهه نخست ۲۰۲۳ 
با افزایش ۱۲ درصدی نسبت به مدت مشابه سال 
قبل مواجه شده و به ۱۷۳.۵ میلیون یورو رسیده 
است. صادرات ایتالیا به ایران با رشد ۲۴ درصدی 
به ۱۳۹ میلیون یورو رسیده اما واردات از ایران 
۱۷ درصد کاهش یافتــه و بالغ بر ۳۴.۵ میلیون 

یورو شده است.
هلند به عنوان سومین شریک تجاری ایران در 
سه ماهه نخست ۲۰۲۳ حدود ۱۵۷.۷ میلیون 
یورو کالا از ایران وارد کرده که این رقم با رشــد 
۴۵ درصدی نسبت به مدت مشــابه سال قبل 
مواجه شده است. هلند در سه ماهه نخست سال 
قبل ۱۰۸.۷ میلیون یورو مبادله تجاری با ایران 
داشته است. صادرات هلند به ایران در سه ماهه 
نخســت ۲۰۲۳ رشــد قابل توجه ۶۳ درصدی 
داشته و از ۹۰ میلیون یورو به ۱۴۷ میلیون یورو 
افزایش یافته است. واردات هلند از ایران نیز در 
این مــدت ۱۰.۷ میلیون یورو بوده که نســبت 
 به سه ماهه نخست ســال قبل ۴۲ درصد افت 

داشته است.
بر اساس این گزارش فرانسه نیز چهارمین شریک 
تجاری ایران در اتحادیه اروپا بوده که طی ســه 
ماهه نخســت ۲۰۲۳ بالغ بــر ۶۸ میلیون یورو 
کالا به ایران صادر و ۵ میلیون یورو کالا از ایران 
وارد کرده است. صادرات فرانسه به ایران در این 
مدت ۱۷ درصد رشد و واردات از ایران ۵ درصد 
کاهش داشته اســت. کل تجارت دو کشور نیز 
بالغ بر ۷۳ میلیون یورو بوده که این رقم نسبت 
 به مدت مشابه ســال قبل رشــد ۱۵ درصدی 

داشته است.

انجمن جهانی فــولاد در جدیدترین گزارش خود 
اعام کرد: تولید فولاد خام ایران در آوریل ۲۰۲۳ 
میادی )فروردین- اردیبهشت ۱۴۰۲( رشد ۵.۹ 
درصــدی و تولید جهانی این محصــول افت ۲.۴ 

درصدی را به ثبت رساند.
به گزارش ســازمان توسعه و نوســازی معادن و 
صنایع معدنــی ایران )ایمیــدرو(، انجمن جهانی 
فولاد در جدیدتریــن گزارش خود اعــام کرد: 
ایران توانست در آوریل ســال جاری میادی سه 
میلیــون و ۱۰۰هزار تــن فولاد خــام تولید کند 
که حاکی از رشــد ۵.۹ درصدی نســبت به مدت 
مشابه سال گذشته است. ایران با این میزان تولید 
 همچنان بر سکوی دهم تولید جهانی این محصول 

قرار دارد.

این در حالی اســت که میزان تولیــد فولاد ایران 
از ابتــدای ژانویه تا پایان آوریــل ۲۰۲۳ میادی 
با رشد یک دهم درصدی نســبت به مدت مشابه 
ســال ۲۰۲۲ میادی به ۹ میلیــون و ۷۰۰ هزار 
تن رســید. برپایه ایــن گــزارش، همچنین ۶۳ 
فولادســاز بزرگ جهــان درطی آوریــل ۲۰۲۳ 
 میــادی ۱۶۱ میلیــون و ۴۰۰ هزار تــن فولاد 
خام تولیــد کردند که این میــزان تولید افت ۲.۴ 
درصدی نسبت به مدت مشابه سال ۲۰۲۲ میادی 

نشان می دهد.
این فولادسازان در چهار ماهه نخست سال جاری 
میادی ۶۲۲ میلیون و ۷۰۰ هزار تن فولاد تولید 
کردند که حاکی از افت سه دهم درصدی نسبت به 

مدت مشابه سال گذشته میادی است.

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهاد کشاورزی از افزایش ۴ برابری ورود مرغ 
گرم به استان تهران نســبت به ابتدای سال جاری 
خبر داد و گفت: در حال حاضر توزیع مرغ در میدان 
بهمن تهران کمتر از قیمت مصوب انجام می شود. به 
گزارش وزارت جهاد کشاورزی، »مسعود امرالهی« با 
اشاره به آرامش موجود در تولید و توزیع مرغ گرم در 
بازار، افزود: با پیگیری های انجام شده شاهد افزایش 
روند جوجه ریزی طی چند روز گذشــته و افزایش 

تولید مرغ گرم هستیم.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالاهای اساسی 
وزارت جهاد کشــاورزی اظهار داشت: میزان ورود 
مرغ گرم به اســتان تهران نســبت به ابتدای سال 
جاری ۴ برابر شــده و در حال حاضر توزیع مرغ در 

میدان بهمن تهران کمتر از قیمت مصوب اســت. 
امرالهی با تاکید بــر این که رونــد افزایش تولید 
مرغ ادامه دار خواهد بود، افزود: بررســی ها نشان 
 می دهد که روند قیمتی در بــازار مرغ گرم نزولی 

بوده است.
وی با اشاره بر تشــدید نظارت بر بازار مرغ گرم در 
استان های شــمالی کشور، یادآور شــد: نیروهای 
متخصــص دفتر بازرســی و نظارت بــر کالاهای 
اساســی و همچنین دفتر امور طیور وزارت جهاد 
کشاورزی در بازدیدهای انجام شده از مرغداری های 
استان های شمالی، با مرغداری هایی مواجه شدند 
که سن گله آنها بیش از ســن مصوب بود و گاها تا 
۶۳ روز می رسید؛ این واحدهای متخلف به تعریزات 

معرفی شدند.

قراردادهای اجاره سامانه مشمول مالیات جدید نمی شوند

٢٠ میلیون نفر در کشور مستاجر هستند 
رشد 2 رقمی صادرات سه کشور به ایران

تجارت ایران و اروپا به مرز ۱.٢ میلیارد یورو رسید

فروش مرغ در میادین زیر قیمت مصوبحضور ایران بر سکوی دهم تولید فولاد جهان
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مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
گفت: هرگونــه افزایش قیمت فرآورده هــای لبنی بدون 
مصوبه جدید ستاد تنظیم بازار تخلف محسوب می شود و با 
متخلفان برخورد قانونی خواهد شد. »مسعود امراللهی« در 
خصوص نامه انجمن لبنیات به واحدهای لبنی برای افزایش 
قیمت ها، اظهار داشت: با توجه به افزایش قیمت هر کیلوگرم 
شیر خام تاکنون قیمت جدید لبنیات از سوی دستگاه های 
متولی تعیین و ابلاغ نشده است؛ بنابراین قیمت های قبلی 

لبنیات پابرجاست.
مدیرکل نظارت بر کالاهای اساسی وزارت جهاد کشاورزی 
تصریح کــرد: هرگونه قیمتی خارج از تاییدیه ســازمان 
حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان و ستاد تنظیم 
بازار تخلف است و با متخلفان برخورد قانونی می شود. وی 
ادامه داد: به تازگی قیمت جدید هر کیلوگرم شیر خام ۱۵ 
هزار تومان توسط وزارت جهاد کشــاورزی تعیین شده 
است، اما قیمت گذاری محصولات لبنی در حیطه وظایف 
وزارت جهاد کشاورزی نیست و باید از سوی ستاد تنظیم 
بازار و سازمان حمایت از مصرف کنندگان و تولیدکنندگان 

تعیین شود.
امراللهی گفت: با ایــن وجود دفتر نظــارت بر کالاهای 
اساسی وزارت جهاد کشاورزی به عنوان دستگاه نظارتی 
بر قیمت شیر خام و فرآورده های لبنی نظارت دارد و باید 
طبق مصوبه قبل محصولات به فروش برسد تا قیمت های 
جدید مصوب اعلام شــود. در ۲۷ اردیبهشت ماه ۱۴۰۲ 

»رضا باکری« دبیر انجمن صنایع فراورده های لبنی ایران 
در نامه ای به معاون اول رییس جمهوری خواستار اعلام 
قیمت مصوب و تنظیم بازاری لبنیات شد؛ اما این انجمن 
در یکم خردادماه ۱۴۰۲ در نامه ای دیگر به شرکت های 
لبنی به صورت خودسرانه مجوز گرانی را برای محصولات 

لبنی صادر کرد.
در متن نامه انجمــن صنایع فرآورده هــای لبنی ایران 
به شــرکت های عضو انجمن صنفــی کارفرمایی صنایع 
فرآورده هــای لبنی ایران آمده اســت: در اجرای مصوبه 
مورخ ۷/۲/۱۴۰۲ کارگروه تنظیم بازار کشــور و ابلاغیه 
شــماره ۰۲۰.۲۰۲۷۰ مــورخ ۲۰/۲/۱۴۰۲ »شــورای 
قیمت گذاری محصولات اساسی کشاورزی«، صنایع لبنی 
عضو انجمن از تاریخ ۱/۳/۱۴۰۲ به ازاء هر کیلوگرم شیر 
خام کیفی گاوی مطابق اســتاندارد ملی، مبلغ ۱۵ هزار 
تومان و به ازاء هر یک دهم درصد چربی مازاد بر ۳.۲ درصد 
 مبلغ ۲۰۰۰ ریــال به دامداری های طــرف قرارداد خود 

پرداخت کنند.
از آنجایی که تا این تاریخ علی رغم مکاتبات مکرر و جلسات 
متعدد برگزار شــده با مســئولان دولتی، قیمت سه قلم 
کالای لبنی )شیر، ماست و پنیر( توسط کارگروه تنظیم 
بازار، سازمان حمایت، وزارت جهاد کشاورزی ابلاغ نشده 
اســت و صنایع لبنی عضو این انجمن بیش از این قادر به 
حرکت در بلاتکلیفی و تعویق پرداخت نرخ جدید مصوب 
شیر خام به دامداری های محترم نیستند و این امر رشد 

پایدار دامداری ها و تولید شــیر خام کشور را به مخاطره 
می اندازد و صنایع لبنی را در خطر کم شیری قرار خواهد 
داد؛ بنابراین با رعایت دستورالعمل قیمت گذاری کالاهای 
تولید داخل به شــماره ۴۲۷۳.۱ مــورخ ۲۵/۵/۱۳۸۹ و 
متناسب با نرخ جدید شیر خام، مواد پتروشیمی، حقوق 
و دســتمزد، نرخ برابری ارز، حمل و نقل و ســایر عوامل 
موثر در بهای تمام شده، نســبت به تولید و عرضه کامل 
محصولات و جلوگیــری از هرگونه کمیابی فرآورده های 

لبنی اقدام کنید.
هیات مدیره این انجمن به کلیه واحدهای عضو با توجه به 
هزینه های تورمی و جمیع عوامل کلان اقتصادی اثرگذار 
در افزایش بهای تمام شده کالاهای لبنی، توصیه موکد 
می کند در حمایت از سفره مردم و »تامین امنیت غذایی« 
خانوار ایرانی، به گونه ای برنامه ریزی کنند که نســبت به 
تامین کالاهای مورد نیاز تمامی طبقات جامعه اقدام کنند. 
این امر ضمن تلاش برای بقاء بنگاه های تولیدی، اقدامی 
موثر در حفظ مشــتریان خود در بین کلیه اقشار جامعه 
با ســقف درآمدهای مختلف خواهد بود. توجه کنیم که 
»حیات تولید فقط با جلب رضایت مشتریان مقدور است«.

بدیهی اســت واحدهای تولیدی عضو تا صدور مصوبات 
جدید از جانب مقامــات ذی صلاح و ذی ربــط، با روش 
جاری ادامه فعالیت داده و مسئولیت صحت و سقم قیمت 
کالاهای عرضه شده و پاسخگویی به دستگاه های نظارتی 

قانونی را راسا خود به عهده خواهند داشت.

رئیس اتحادیه نمایشگاه داران و فروشندگان خودرو تهران با اشاره به اینکه 
قیمت خودرو بویــژه خودروهاي مونتاژي طي روزهاي گذشــته در بازار 
کاهش یافته، گفت: قیمت برخي از این خودروهــا تا یک میلیارد و ۱۰۰ 
میلیون تومان افت کرد. ســعید مؤتمني، رئیس اتحادیه نمایشگاه داران 
و فروشــندگان خودرو تهران در مورد کاهش شــدید قیمت خودروهاي 
مونتاژي گفت: طي هفته هاي گذشــته در مجمــوع قیمت خودروهاي 
داخلي و مونتاژي کاهشــي بوده البته در مواردي نیــز ثبات قیمت وجود 
 داشــته؛ اما اغلــب خودروهاي تولید داخــل و مونتــاژي کاهش قیمت 

داشته است.
رئیــس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهــران افزود: 
در چند روز گذشــته قیمت تیگو ۸ کاهش قابل توجهي داشــته اســت، 
به طوري که مــدل ۱۴۰۱ ایــن خــودرو از ۴ میلیــارد و ۲۰۰ میلیون 
تومان به ســه میلیارد و ۱۰۰ میلیون تومان کاهش یافته اســت و مدل 
۱۴۰۲ این خودرو نیز اکنون در بازار حدود ســه میلیــارد و ۳۵۰ میلیون 
تومان اســت. وي اظهار داشــت: خودرو جک اس ۵ نیز کــه تا چند روز 
پیش در بــازار به قیمت یک میلیــارد و ۹۰۰ میلیون تومــان عرضه مي 
شــد، اکنون به حدود یک میلیارد و ۶۷۰ میلیون تومان رســیده است. 
مؤتمني بیان داشــت: قیمت خودرو دیگنیتي پرایم نیــز از ۲ میلیارد و 
 ۴۰۰ میلیون تومــان به حدود ۲ میلیــارد و ۷۰ میلیــون تومان کاهش 

یافته است.
وي در ادامه به کاهــش ۴۰۰ میلیــون توماني خودرو فیدلیتي اشــاره 

کرد و گفت: فیدلیتي ۷ نفره که تا چند روز گذشــته به قیمت ۲ میلیارد 
و ۳۰۰ میلیــون تومــان در بازار عرضه مي شــد اکنون به یــک میلیارد 
و۹۵۰ میلیــون تومــان رســیده و فیدلیتي ۵ نفــره نیــز از ۲ میلیارد 
 و ۲۵۰ میلیون تومــان به یک میلیــارد و ۹۳۰ میلیــون تومان کاهش 

یافته است.
رئیس اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران در ادامه به 
کاهش قیمت خودروهاي داخلي اشاره کرد و گفت: قیمت دنا اتومات طي 
روزهاي گذشــته از ۹۵۰ به ۹۱۰ میلیون تومان و شاهین از ۶۴۰ به ۶۱۰ 
میلیون تومان و تارا نیز از ۹۲۰ میلیون تومان به ۹۰۵ میلیون تومان کاهش 
یافت است. وي اظهار داشت: قیمت تارا دنده اي نیز از ۷۳۰ میلیون تومان به 
۷۱۵ میلیون تومان کاهش یافته است. موتمني با بیان اینکه آرامش در بازار 
خودرو حاکم شده است، گفت: معاملات در بازار خودرو به نقطه صفر رسیده 
و در این بازار رکود کامل حاکم شده است؛ مگر اینکه فروشندهاي بخواهد 
 خودرو خود را زیر قیمت بازار بفروشد در این صورت مشتري براي خرید 

پیدا مي شود.
رئیس اتحادیه نمایشگاه داران خودرو تهران با تاکید بر افت قیمت خودروها 
نسبت به هفته گذشــته، گفت: مصرفکننده واقعي با وجود افت قیمت ها 
باز هم توان خرید ندارد و برخــي دیگر از خریداران نیــز منتظر واردات 
خودروهاي دسته دوم هستند؛ چراکه هنوز بحث واردات منتفي نشده و این 

احتمال وجود دارد که خودروهاي دسته دوم وارد کشور شود.
وي با بیان اینکه متقاضي براي خرید محصولات کارخانه اي زیاد اســت، 

گفت: اگر عرضه هر کالا محدود شــود در آن بازار واســطه گري و دلالي 
افزایش پیدا مي کنــد؛ اگر بخواهیــم دلایل افزایش قیمــت ۱۰ تا ۱۵ 
خودرو در یک ماه گذشــته را بررســي کنیم متوجه خواهیم شد در آن 
مقطع شــرکتها خــودرو را فاکتور نمیکردنــد؛ چراکه میخواســتند در 
ابتداي ســال افزایش قیمت را اعمال کنند و عدم عرضه محصول در بازار 
 باعث شد افرادي که دپو داشــتند از این فرصت اســتفاده و قیمت ها را 

افزایش بدهند.
به گفته موتمني؛ اگر نیاز بازار تامین شــود هیچگاه واســطهگري ایجاد 
نخواهد شد؛ باید نیاز بازار ســنجیده و متناســب با آن محصول تولید و 
در بازار عرضه شــود؛ اگر توان تولید متناســب با نیاز بازار نیســتیم باید 
مجوز واردات صادر شــود تا اینگونــه تنظیم بازار صــورت بگیرد. رئیس 
اتحادیه نمایشــگاه داران و فروشــندگان خودرو تهران گفت: بحران در 
بازار خودرو موضــوع جدیدي نیســت و این موضوع از ســال ۹۷ ایجاد 
 شده اســت از این تاریخ به این ســو، ۵۰ درصد کمتر از نیاز خودرو روانه 

بازار شد.
موتمني بیان کرد: در هر بازاري که انحصار شکل بگیرد باید ناظر بر آن در 
نظر گرفته شود وجود داشته باشــد و هر دولتي که آمد سعي کرد انحصار 
بازار خودرو را بشکند اما نتوانست موفق شود؛ اگر مي خواهیم بازار خودرو 
حالت طبیعي داشته باشد و انحصار شکسته شود باید فضا رقابتي و مجوز 
واردات داده شود؛ خودروي کالاي مصرفي است و باید آنقدر عرضه شود که 

انحصارها شکسته شود.

دبیر انجمن سیمان کشور خاطر نشان کرد: وزیر نیرو در جلسه ای 
میزان کاهش برق صنایع را به استان ها با محوریت استاندار واگذار 
کردند که امیدواریم استان ها در این زمینه با تولید مساعدت کنند؛ 
مطابق با آنچه به ما ابلاغ کردند محدودیت برق و مقادیر اعلام شده 
قطعی برق در ساعات پیک کاری کاهش قابل توجهی کرده است 
و این مهم در حجم تولید اثر خواهد گذاشت. علی اکبر الوندیان با 
بیان اینکه ساعات قطعی برق صنعت سیمان به فعالان این حوزه 
در حال ابلاغ شدن است، گفت: امسال قطعی برق نخواهیم داشت 
و بنا به آنچه به ما اعلام کردند صنعت با محدودیت های در ساعت 

دسترسی به برق مواجه خواهد شد.
وی در پاسخ به این پرسش که آیا قطعی برق کارخانه های سیمان 
تاثیری در روند تولید خواهد گذاشــت؟ بیان کرد: بدون تردید 
ابلاغ محدود شــدن ساعات دسترســی به برق در کارخانه های 
سیمان در روند و حجم تولید تاثیر خواهد گذاشت؛ اما وزیر نیرو 
در جلسه ای میزان کاهش برق صنایع را به استان ها با محوریت 
استاندار واگذار کردند که امیدواریم استان ها در این زمینه با تولید 
مساعدت کنند؛ مطابق با آنچه به ما ابلاغ کردند محدودیت برق 
و مقادیر اعلام شده قطعی برق در ساعات پیک کاری کاهش قابل 
توجهی کرده است و این مهم در حجم تولید اثر خواهد گذاشت؛ 
اما انجمن سیمان در حال رایزنی است که امیدواریم در این زمینه 

با تولیدکنندگان مساعدت های لازم را انجام بدهند.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه قطعی برق سال گذشته به درستی 
مدیریت شد، افزود: سال گذشته توانســتیم با مدیریت صحیح 
مصرف برق کشــور را تامین کنیم و باتوجه بــه این ارقام قطعی 

برق پایین بود اما در عمل توانســتیم آن را مدیریت و خللی در 
روند تولید ایجاد نکنیم؛ امسال نیز ارقامی تخصیص داده  شده به 
تولیدکنندگان سیمان پایین است اما به ما این امیدواری را دادند 
که می توانیم این مهم را مدیریت کنیم؛ به همین دلیل نمی توان 
پیش بینی کرد که از ۲۰ خــرداد به بعد که قرار اســت ابلاغیه 
محدودیت های برق صنایع اجرا می شود چه اتفاق های در تولید 
رخ خواهد داد و آیا استان ها می توانند این مهم را مدیریت کنند؟

الوندیان ادامه داد: امیدواریم که اعداد و ارقامی اعلام شــده در 
قطعی برق صنایع عملیاتی نشود؛ به نظر می رسد این اعداد صنایع 
را بدبینانه دیده اند تا مصرف شــهری را تامین و مدیریت کنند. 
وی متوسط مصرف سیمان در تابستان سال گذشته را حدود ۵ 
میلیون و ۲۰۰ هزار تن اعلام کرد، افزود: تولید در سال جاری نیز 
باید به این عدد برسد اما با این اعدادی که برای قطعی برق اعلام 

کردند قابلیت تولید سیمان در این حجم وجود ندارد.
این فعال اقتصادی با بیان اینکه تولید ســیمان در سال گذشته 
کاهشی نبود، خاطر نشان کرد: باوجود همه تنگناهای ارز، برق، 
گاز و سوخت سال گذشــته حدود ۷۲ میلیون تن تولید کردیم 
که بخشی از آن صادر و بقیه آن در بازار داخلی مصرف شد. دبیر 
انجمن سیمان کشور با اشاره به نرخ سیمان در بازار، گفت: کف 
قیمت مصوب سیمان پایین و قیمت ها در مناطق مختلف کشور 
شناور است به عنوان مثال سیمان درب برخی کارخانه ها سیمان 
پاکتی  ۲۱ تا ۲۴ هزار تومان بفروش می رسد و برخی کارخانه های 
دیگر پاکتی ۳۴ تا ۳۵ هزار تومان می فروشــند و در بازار نیز هر 

پاکت سیمان در حدود ۵۰ هزار تومان بفروش می رسد.

وزارت اقتصاد اعلام کرد: با اجرای طرح 
هدفمندســازی یارانه آرد در ۷۲هزار 
نانوایی، سال گذشــته حدود ۳۲هزار 
میلیــارد تومــان در هزینه های دولت 

صرفه جویی شد.
وزارت امــور اقتصــاد و دارایــی اعلام 
کرد: قیمت آرد تحویلی بــه نانوایان و 
قیمت نان برای مردم فارغ و مســتقل 
از تحولات نرخ خریــد تضمینی گندم 
بوده اســت و یارانه دولتی برای هریک 
از حلقه های گندم، آرد و نان مســتقل 
از یکدیگــر و بر اســاس ملاحظات هر 
حوزه تعریف و تعیین می گردد و دولت 
بــا پرداخــت یارانه از بخــش ضعیف 
جامعه که قــوت غالب آنها نان اســت 
حمایت می کنــد و مابه التفاوت قیمت 
تمام شــده و قیمــت آرد تحویلــی به 
 نانوایی ها را به عنوان فساد مطرح کردن 

نادرست است.
هرچند رئیس بنیاد ملــی گندمکاران 
مدعی شــده با واقعی کــردن قیمت، 

مصرف گندم بــه ۹ میلیون تن کاهش 
می یابد که این اســتدلال بدون در نظر 
گرفتن فشــاری که به بخــش زیادی 
از جامعه وارد می شــود مطرح شده و 
تک بعدی اســت در حالی که دولت در 
این زمینه تمام جوانب را در نظر گرفته 

است.
بر این اســاس دولت بــرای جلوگیری 
از قاچــاق و هدررفــت آرد یارانه ای و 
بدون فشار به اقشــار ضعیف جامعه از 
شــهریور ماه ۱۴۰۰ تاکنون از طریق 
هدفمندســازی یارانه آرد که منجر به 
اســتقرار کارتخوان در ۷۲ هزار نانوایی 
شــد موجب صرفه جویی روزانه حدود 
۶۰۰۰ تن آرد و صرفه جویی ســالیانه 
حــدود ۳۲ هــزار میلیــارد تومان در 
هزینه های دولت شد یعنی روزانه حدود 
۶ هزار تــن آرد یارانــه ای، یا به صورت 
آزاد بــه شــیرینی پزی ها و... فروخته 
 می شــد یا به صورت قاچاق از کشــور 

خارج می شد.

انبوه سازان باردیگر شیوه 
ساخت مسکن مشارکتی 
را این بار بــا »تهاتر زمین 
و آپارتمان بــا پروژه    های 
ساختمانی« مطرح کرده 
اند. در برابر تقبل ۳۰ تا ۳۵  درصد از هزینه ساخت 
مسکن ملی، دولت م بایســت زمین یا آپارتمان در 
اختیار انبوه ســازان قرار دهد. برخی فعالان بازار 

مسکن با نقد این طرح معتقدند این اقدام به گرانی 
ها در بازار مسکن دامن خواهد زد. 

جزئیات تازه   تریــن توافق دولت با انبوه      ســازان بر 
ســر مدل جدید تامین مالی خانه   ســازی دولتی، 
یک راهکار برای باز شــدن قفل ایجاد شده در این 
پروژه   ها معرفی می کند. اخبار دریافتی در این باره 
نشــان می دهد، به تازگی و با موافقت دولت، قرار 
است انبوه   سازان به عنوان ضلع مکمل تامین مالی 
ساخت یک میلیون مسکن در سال وارد عمل شده 

و ۳۰ تا ۳۵  درصد از هزینه ساخت را تقبل کنند. 

این در حالی اســت کــه از ابتدا تاکنــون، الگوی 
تامین مالی ســاخت خانه   های دولتی   ساز در طرح 
جهش مســکن، با اتکا به دو منبــع یعنی »آورده 
متقاضی« و »تسهیلات بانکی«، طراحی و اجرایی 
شده است. برخی کارشناســان معتقدند این مدل 
جدید تامین مالی که قرار است در نقش شاه کلید 
مســکن ملی، قفل تامین مالی پروژه   ها را باز کند 
از طریق »تهاتر زمیــن و آپارتمان بــا پروژه    های 
 ســاختمانی« میان دولت وانبوه   ســازان اجرایی 

خواهد شد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۳۰ تا ۳۵  درصد هزینه ساخت مسکن ملی را انبوه سازان تقبل خواهند کرد

ورود بخش خصوصی به تولید مسکن

هشدار انجمن لبنیات به واحدهای لبنی 

افزایش قیمت لبنیات بدون مجوز تخلف است

افت شدید قیمت خودروهاي مونتاژي 

جزییات جدید از محدودیت برق در کارخانجات تولید سیمان

کاهش برق صنایع به استانداران واگذار شد

صرفه جویی ۳۲هزار میلیارد تومانی نان در ۱۴۰۱

ابهامات ورود بخش خصوصی به تولید مسکن 
منصور غیبی، کارشناس مسکن

موضوع مهم در این فرآیند این است که انبوه سازان به منظور برداشت مالی با تهاتر زمین و واحد مسکونی به پروژه مسکن ملی ورود می کنند. به این گونه که ۳۰ 
تا ۳۵ درصد و در برخی پروژه ها تا ۵۰ درصد منابع مالی ساخت را انبوه سازان تقبل خواهند کرد و در مقابل این مشارکت از دولت زمین با واحد مسکنی گرفته 
و یا تهاتر خواهند کرد.  زمانی موضوع  واگذاری زمین و یا تهاتر آن پیش می آید نحوه تامین زمین باید بررسی شود. دولت زمین هایی را که در اختیار دارد زمین 
منابع طبیعی است. این نقد وارد است که هر زمینی که از دولت گرفته شود به نوعی آینده فروشی محسوب می شود. این یک نکته مهم است. چراکه منابع کشور 

تبدیل به مسکن می شود. در این طرح فرآیندی انتخاب شده که آسان ترین مسیر است. 
اندیشه توسعه بافت های فرسوده، زمین های انباشت شده در دست دولت که قابلیت تبدیل به ملک و مسکن را دارد و در دل شهرها نهفته است در این طرح 
فراموش شده است. همچنین زمین و املاک در دست بانکها که هنوز دولت نتوانسته آنها را به بازار مسکن تزریق کند، دست نخورده مانده اند. به عبارتی استفاده 
از این راهکارها به نوعی برای دولت سخت بوده و آنها را کنار گذاشته است. مشکلاتی که هم پروژه های مشابه مانند مسکن مهر داشته اند هم همچنان به قوت 

خود باقی است. 
از سوی دیگر دولت با این طرح خود را در اختیار انبوه سازان قرار خواهد داد. نه اینکه دولت به عنوان ناظر عالی بر انبوه سازان نظارت کند. دولت اذعان به بی پولی 
می کند و موافقت کرده با پول انبوه سازان طرح های ملی مسکن را پیش ببرد. یعنی انبوه سازان دست بالا را دارند. به هر دلیل بر اساس مفاد قراردادهای تعیین 
شده پروژه با عدم پیشرفت و اجرای مناسب روبرو شود، ساخت و ساز متوقف و پروژه روی زمین خواهد ماند. در این بین باید منابع حقوقی و راهکارهای اداری 

ورود کنند و دولت در این موقعیت نمی تواند برای اجرا و اتمام پروژه ها وارد عمل شود.
نکته دیگر اینکه زمانی که انبوه ساز به عنوان سرمایه گذار وارد پروژه می شود می خواهد  سود کند. در نتیجه آن زمین و ملک و آپارتمانی که دریافت می کند را 
بر اساس بالاترین قیمت خواهد فروخت. یعنی با این طرح نظام کاسب کارانه، سرمایه گذاری و تجاری سازی ملک را توسعه می دهیم و تشویق به گسترش آن 

خواهیم کرد. این خود باعث گرانی مسکن خواهد. همچنین از اصالت و نیت اصلی این پروژه نیز فاصله خواهیم گرفت.
انبوه ساز زمانی که قصد کسب سود در پروژه ای را داشته باشد به حداقل ها قانع نخواهد بود. یعنی تمایل این است که ملک و مسکن در اختیار خود را به بالاترین 

قیمت بفروشد. این حرکت به گرانی مسکن کمک می کند و دولت هم نمی تواند اعتراضی برای فروش ملک مورد نظر به قیمت دلخواه انبوه ساز داشته باشد. 
در نتیجه به علت بی پولی دولت و واگذاری پروژه به انبوه ساز، آنها تعیین کننده سرنوشت طرح ها می شوند. حداقل قیمت مسکن ملی که متری ۱۰ میلیون  
تومان تخمین زده شده  است با ورود انبوه ساز که قرار است حدود ۵۰ درصد هزینه ساخت و را متقبل شود، متری ۵ میلیون  تومان خواهد شد. با این تفاسیر و 
با در نظر گرفتن ساخت ۴ میلیون واحد مسکونی با متراژ متوسط ۷۵ متر، باید ۳۰۰ میلیون متر مربع واحد ساخته شود. این عدد را در ۵ میلیون  تومان ضرب 
کنیم، عدد عجیبی به دست می آید که از نظر بنده هیات مدیره کانون انبوه سازان باید اعلام کند که چند نفر یا چند شرکت انبوه ساز دارد که این مبلغ را می 
تواند به لحاظ ریالی تامین کند.  آیا استعلامی وجود دارد و یا فراخوانی داده شده که انبوه سازان حاضرند سرمایه شرکت خود را برای ساخت مسکن ملی سرمایه 

گذاری کنند. آیا ظرفیت و توان انبوه سازان کشور برای اجرای این پروژه منطقی است. یا این اقدام یک برخورد شعاری و احساسی است. 
به هر ترتیب اگر انبوه سازان برای ساخت ۴ میلیون واحد به طور متوسط ۷۵ متری مشارکت کنند، چیزی در حدود ۱۵۰۰ هزار میلیارد تومان باید پول در این 
پروژه تزریق کنند. آیا امکان تامین این میزان دارایی در چند شرکت انبوه ساز وجود داشته دارد؟ حتی با وجود این دارایی، شرکتها حاضر به تزریق آن به این 

پروژه هستند؟ 
به هر ترتیب این عدد وجود دارد. اما باید دید امکان تامین آن و ورود این پول از بخش خصوصی به دولت وجود دارد؟ آیا خود این نقدینگی، ایجاد  تورم نخواهد 

کرد؟ آیا باعث افزایش قیمتها نخواهد شد؟ این موارد باید مطالعه شود. 
در مجموع این پیشنهاد یک پیشنهاد احساسی است تا اینکه پیشنهاد اجرایی باشد. اگر بشود هم در یک فرآیند محدود و غیر تاثیرگذار خواهد بود و نمی تواند 

به عقیده برخی کارشناسان قفل مسکن ملی را باز کند. به عقیده بنده حتی ممکن است قفلی دیگر هم به قفل های پیشین این پروژه اضافه کند. 
مشارکت دولت با بخش خصوصی به معنای بهره مندی بخش خصوصی و انبوه سازان در مشارکت بر مسکن ملی مبتنی بر سود ریالی و مالی از کنار کار مشاوره و 
پیمانکاری است. یعنی این عایدی باید مستقیم از گردش نظام پول و سرمایه شکل بگیرد. نه اینکه ما این سرمایه را نداریم و به جای آن یک محصول گران قیمت 

روباز و زمین به انبوه ساز بدهیم تا به صورت آزاد وارد چرخه مالی شود و موجب افزایش قیمتها شود. 
اگر دولت قصد دارد از پیمانکار یا بخش خصوصی حمایت کند تمامی منابع تولیدی و ابزار از جمله مصالح ساختمانی را از شرکتهای تولید کننده ایرانی بگیرد 
خرید تضمینی انجام شود و در اختیار انبوه ساز قرار دهد. انبوه ساز هم سود خود را بگیرد. در واقع بابت خدمات فنی و مهندسی که انبوه ساز انجام خواهد داد 

دستمزد دریافت کند.
این دستمزد از محل گردش سرمایه این پروژه عمرانی از مرحله طراحی مهندسی تا مرحله طراحی فنی اجرایی، محصولات، ابزار و مصالح ساختمانی که در 
گردش خواهد بود، باید تولید و وارد چرخه شود. اگر منابع نداریم باید روی حداقل ها حرکت کنیم. به عبارتی ۴ میلیون مسکن به ۲ میلیون مسکن کاهش یابد 
ولی از راه درست تولید شود . ۲ میلیون واحد اضافه تولید می شود ولی محصول نهایی گران قیمت و تورم زا خواهد بود. بخش عمده این ۳۰ تا ۴۰ درصد در اختیار 

انبوه ساز قرار می گیرد که به گرانی مسکن دامن خواهد زد.
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سرمايه گذاری جسورانه برای حمايت از نخبگان جوان
اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه در قانون جهش تولید دانش بنیان ابزار مناسبی را 
پیش روی شرکت ها قرار می دهد تا در سرمایه گذاری در دانش بنیان ها و تأسیس 
صندوق های سرمایه گذاری مشارکت کنند. کسب وکارهای نوپا در بازه ای از رشد 
خود، به دلیل درآمد و دارایی کم و ریسک بالایی که دارند، توانایی کمتری برای 
جذب سرمایه از بازارهای بورس و بانک ها دارند و سرمایه مورد نیاز آن ها از طریق 

ابزارهایی مانند سرمایه گذاران خطرپذیر تأمین می شود.
تأمین مالی یکی از مهم ترین الزامات زیست بوم نوآوری و فعالیت های دانش بنیان 
است و ســرمایه گذاران مختلف اشــخاص، صندوق ها، شــرکت ها و نهادهای 
مختلفی هستند که با شناسایی استارت آپ های در حال رشد و سودده در آن ها 

سرمایه گذاری می کنند.

سرمایه گذاری خطرپذیر در ایران
یونس حمیدی، دبیر انجمن ســرمایه گذاری خطرپذیر در اشاره به شکل گیری 
انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر اظهار داشت: در ســال 1388 برخی از فعالان 
زیست بوم تأمین مالی و سرمایه گذاری گرد هم آمدند و از سال 1390 به صورت 

رسمی و با کسب مجوز، انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر را شکل دادند.
وی در خصوص تنوع اعضای انجمن تشریح کرد: در حال حاضر 135 مجموعه 
عضو انجمن هستند. اعضا از صندوق های پژوهش و فناوری، صندوق های جسورانه 
بورسی، شرکت های سرمایه گذاری خطرپذیر، شتاب دهنده ها و سرمایه گذاران 
فرشته تشکیل شده اند. برخی از شرکت های سرویس دهنده به زیست بوم تأمین 
مالی و استارت آپ ها که تحت عنوان شرکت های خدمات فناوری می شناسیم هم 

عضو انجمن هستند.
حمیدی در تشریح مأموریت های انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر عنوان کرد: ما 
موضوعاتی مثل قانون گذاری ها و بحث های مرتبط با تأمین مالی و صندوق ها را از 
جایگاه انجمنی پیگیری می کنیم. بعد از تصویب قانون جهش تولید دانش بنیان، 
این انجمن عضو کارگروه شورای تولیدات راهبردی فناوری و تولیدات دانش بنیان 
شده است. ما در حال حاضر ارتباط خوبی با اتاق ها، مجموعه ها، انجمن پارک ها، 

انجمن فین تک و... نیز داریم.

ظرفیت های قانون جهش تولید دانش بنیان برای سرمایه گذاران
حمیدی، در اشــاره به نقش انجمن در تدوین پیش نویــس قانون جهش تولید 
دانش بنیان اظهار کرد: از ابتدای تدوین پیش نویس قانون جهش تولید دانش بنیان، 
انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر، درگیر تدوین پیش نویس این قانون و توجه به 
نهادهای تأمین مالی بود. بخشی از اقداماتی که توسط انجمن صورت گرفت، مربوط 
به مشخص کردن جایگاه نهادهای سرمایه گذاری در این قانون بود و در نتیجه آن، 

موضوعات مربوط به تأمین مالی در متن قانون آورده شد.
وی یکی دیگر از موضوعات مهم قانون جهش تولید دانش بنیان را تسهیل صدور 
ضمانت نامه ها دانســت و افزود: در بحث ضمانت نامه نیز، خروجی این شــد که 
بانک مرکزی در طی ابلاغیه ای پذیرش ضمانت نامه صندوق ها را توسط بانک ها 
مجاز دانست و شرکت های دانش بنیان می توانند از این ظرفیت برای دریافت وام 

استفاده کنند.
حمیدی اظهار داشــت: این قانون، در بحث ایجاد نهادهای تأمین مالی از جمله 
صندوق ها نیز کمک می کند که شرکت ها و نهادهایی که می  خواهند مشارکت 
کنند، از حجم قابل توجهی اعتبار مالیاتی برخوردار شــوند. خروجی این امر در 

بلندمدت منجر به افزایش سرمایه گذاری می شود.

اعتبار مالیاتی تحقیق و توسعه در قانون جهش تولید دانش بنیان
دبیر انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر در خصوص موضوع اعتبار مالیاتی در قانون 
جهش تولید دانش بنیان اظهار کرد: قانون تمهیداتی قرار داده است که صندوق های 
بورسی و شرکت های بزرگ بتوانند در صورتی که در تحقیق و توسعه هزینه  کنند، 

این هزینه به عنوان اعتبار مالیاتی برای سال های بعدی آن ها منظور شود.
وی ادامه داد: شرکت های مختلف اگر به صورت مستقیم در شرکت های دانش بنیان 
سرمایه گذاری کنند و این امر به تأیید شورای راهبری فناوری برسد، سرمایه گذاری 
اجام شــده، به عنوان اعتبار مالیاتی با نرخ های متفاوت در نظر گرفته می شود. 
همچنین اگر مجموعه ای در تأســیس صندوقی مشــارکت کند و این صندوق 
در دانش بنیان ها سرمایه گذاری کند، به شــرکت تا 100 درصد اعتبار مالیاتی 

اختصاص می یابد.

تورم، چالش اصلی پیش روی سرمایه گذاران
حمیدی، یکی از مشکلات اساسی پیش روی تأمین مالی را نرخ بالای تورم دانست و 
اظهار کرد: به لحاظ قانون و مقررات و سیستم و ساختار اقتصادی کشور ما هر چقدر 
پول را به سمت سرمایه گذاری ببریم، بیشتر باید مالیات بدهیم و همچنین کمتر 
سود می کنیم. از طرف دیگر، در حال حاضر نرخ تورم بالاست و بانک ها و نهادهای 
درآمد ثابت نرخ تضمین شده تا 25 درصد به مشتریان خود ارائه می دهند. از طرفی 

بازارهای موازی هم مثل ارز، طلا و مسکن هم جذابیت های خودش را دارد.
وی افزود: سرمایه گذاری در ایجاد کسب وکار باید انگیزه های خیلی فراتر از اعتبار 
مالیاتی و موارد از این دست داشته باشند. سرمایه گذاری در کسب وکارهای نوپا، 
با بیش از 70 درصد احتمال ریســک اســت. به عبارت دیگر از 1000 میلیارد 
سرمایه گذاری بالای 700 میلیارد آن از بین می رود. و طبیعتا نیازمند حمایت های 
بیشتری است. از طرفی نوع سرمایه گذاری و ســود حاصل از ایجاد کسب و کار 
مشمول مالیات است، در صورتی که سود تضمین شده بانکی بدون مالیات است. 

این موضوعات فضای سرمایه گذاری رو با چالش مواجه می کند.

سرمایه گذاری جسورانه، در استارت آپ ها ارزش افزوده ایجاد می کنند
حمیدی مشکل دیگر تأمین مالی را محدود بودن به بازار سرمایه و بانک ها دانست 
و افزود: نکته دیگری که وجود دارد این است که در کشور ما ساختار سرمایه گذاری 
به بازار پول و بازار سرمایه محدود است و شرکت های کوچک استارت آپی و متوسط 
نمی توانند از این فضا تأمین مالی کنند، زیرا صورت های مالی ندارند و دارایی آن ها 
نیز به راحتی قابل ارزش گذاری نیست. او در ادامه افزود: سرمایه گذاران جسورانه 
و صندوق ها دانش تخصصی موضوع را دارند و با توجه به کمک هایی که می توانند 
انجام دهند با حضور در مدیریت استارت آپ ها هم مراقبت از منابع مالی خودشان 
دارند و کمک هایی از جنس مشاوره، ساختاری و شبکه سازی به استارت  آپ ها ارائه 

می دهند که همه این ها باعث ایجاد ارزش افزوده می شود.

ضرورت تدوین ساختار حقوقی مناسب برای سرمایه گذاری
دبیر انجمن سرمایه گذاری خطرپذیر اظهار داشت: ساختار حقوقی کافی برای 
حمایت از سرمایه گذاری در ایران وجود ندارد. مخصوصا در حوزه سرمایه گذاری 
خطرپذیر، نهادها و سیستم بازاری که داریم توانمندی تأمین مالی شرکت های 
دانش بنیان و استارت آپ ها و فناوران را ندارد. به این خاطر باید به سرمایه گذاران 

خطرپذیر اعتماد شود که بتوانند منابع خود را سرمایه گذاری جسورانه نمایند.
وی اظهار داشت: از نظر سرمایه گذاری تأمین مالی جسورانه سخت است. با توجه 
به آماری که از اعضای انجمن داریم، تنها 5 درصد استارت آپ ها می توانند تأمین 
مالی جسورانه انجام دهند؛ یکی از دلایل این است که جسورانه ها عملا بی پول 
هستند و به دلایلی مانند شرایط اقتصادی یا مشکل خروج از استارت آپ ها دارند، 

منابع خیلی کمی دارند.

اخبار

وزیر ارتباطات از برگزاری 
ســیزدهمین کمیسیون 
مشــترک همکاری های 
اقتصادی ایران و مالزی در 
آینده نزدیک در تهران خبر 
داد و گفت: نمایشــگاهی از تجهیزات و توانمندی 
های پزشکی جمهوری اسلامی در اندونزی برگزار 

می شود.
به گزارش مرکــز روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات، عیســی زارع 
پور وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات در ارتباط 
تصویری با شــبکه خبــر پیرامون ســفر رییس 
جمهوری به جاکارتا و امضای 11 ســند همکاری 
اقتصادی میان ایران و اندونزی گفت: هیات دولت 
برای استفاده ظرفیت همه دســتگاه ها در توسعه 
روابط اقتصادی با کشــورهای مختلف، مسئولیت 
کمیســیون مشــترک اقتصادی کشــورها، بین 
وزرا تقسیم شده است که مســوولیت کمیسیون 
مشــترک همکاری هــای اقتصــادی ایــران با 
 کشــورهای مالزی، اندونزی و فیلیپیــن با وزارت

 ارتباطات است. 
وی با بیان اینکه همکاران من در وزارت ارتباطات و 
وزارت امور خارجه دستگاه های که موضوع مشترک 
با کشور اندونزی داشته اند از ماه های قبل مشغول 
مذاکره بودنــد، افزود: از هفته گذشــته گروه های 

مختلف مشغول نهایی ســازی قراردادی بودند که 
امروز به امضا رسید.

زارع پور همکاری علمی و فناوری به ویژه در زمینهٔ 
تجهیزات پزشــکی را از موضوع های مورد تأکید 
دو طرف عنوان کرد، گفت: یکــی از جلوه های آن 
یک ربات بسیار پیشــرفته جراحی ساخت شرکت 
های دانش بنیان داخلی جمهوری اسلامی بود که 
امروز در دو شهر که 500 کیلومتر با یکدیگر فاصله 

داشتند با استفاده از آن جراحی صورت گرفت.
وی ادامه داد: بیش از 100 جراح اندونزیایی برای 
اســتفاده از این ربات آموزش دیدند چراکه برای 
کشــوری که از بیش از ۶00 جزیره تشکیل شده 
استفاده از این ابزار بسیار مهم و حیاتی است. رییس 
کمیسیون مشترک همکاری های اقتصادی ایران و 
مالزی با بیان اینکه فردا نیز نمایشگاهی از تجهیزات 
و توانمندی های حوزه پزشکی جمهوری اسلامی 
برگزار می شود، تصریح کرد: علاوه بر آن فردا جلسه 
ای نیز با تجــار اندونزیایی برای بررســی راه های 
ارتقای توسعه تجاری بین دو کشور برگزار می شود. 
زارع پور خبر داد: به زودی با تشکیل سیزدهمین 
کمیســیون مشــترک اقتصادی بین دو کشور در 
تهران مراحل اجرای تمام این تفاهم نامه ها را دنبال 
خواهیم کرد تا به آورده و ثمره برای کشــور و ملت 

ایران و اندونزی تبدیل شود.
مقامات عالی رتبــه ایران و اندونزی در راســتای 
گســترش و تعمیق تعاملات اقتصادی و سیاسی 
11 سند و تفاهم نامه همکاری امضا کردند. عیسی 
زارع پور وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات که هم 

اکنون به همراه رییس جمهوری در جاکارتا حضور 
دارد با اشاره به امضای 11 سند همکاری در حوزه 
های مختلف میان دو کشــور، گفت: روابط ایران 
و اندونزی وارد مرحله جدیدی شــد و حالا نوبت 
پیگیری اجرای این اسناد است تا ثمرات آن برای دو 

کشور نمایان شود.
وی اســناد همکاری امضا شــده میان دو کشور را 
در حوزه های تجــاری، انرژی، علمــی، فناوری و 
فرهنگی دانست و اظهار کرد که به عنوان مسئول 
کمیسیون مشترک اقتصادی دو کشور این مساله 
را دنبال می کند. روز سه شنبه مراسم امضای اسناد 
و تفاهم نامه های همکاری میان جمهوری اسلامی 
ایــران و اندونزی در حضور روســای جمهوری دو 

کشور در جاکارتا برگزار شد و مقامات دو کشور 11 
سند همکاری امضا کردند.

تفاهم نامه تجارت ترجیحــی، مبادلات فرهنگی، 
همکاری نظارتی بــر تولید فــرآورده ای دارویی، 
همکاری در زمینه های علمــی، فناوری و نوآوری 
و همکاری دو جانبه در زمینــه نفت و گاز از جمله 
اسناد همکاری امضا شده میان وزرای ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، امور خارجه، نفت، معاون علمی 
و فناوری رئیس جمهــوری و معاون وزیر صمت با 
همتایان اندونزیایی بود. آیت الله سید ابراهیم رئیسی 
شامگاه دوشنبه اول خرداد، به دعوت رسمی »جوکو 
ویدودو« همتای اندوزیایی خود به جاکارتا پایتخت 

اندونزی سفر کرد.

وزير ارتباطات خبر داد:

همکاری ایران و اندونزی در زمینه  فناوری و نوآوری
آموزش بيش از ۱00 جراح اندونزيايی برای استفاده از ربات ايرانی

News kasbokar@gmail.com

توافق نامه ای با » BRIN« آژانس ملی تحقیقات 
و نــوآوری اندونزی با معاونت علمی در راســتای 
توســعه همکاری های بین دو کشــور در حوزه 
علمی، فناوری و نوآوری امضا شد. مرکز تعاملات 
بین المللی علم و فناوری معاونت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری شرکت های 
دانش بنیان را برای آشــنایی با زیرســاخت های 

فناورانــه اندونزی و توســعه بــازار محصولات 
ایران ساخت به اندونزی اعزام کرد.

در این سفر، توافق نامه ای با » BRIN« آژانس ملی 
تحقیقات و نوآوری اندونزی توسعه همکاری های 
بین دو کشــور در حوزه علمی، فناوری و نوآوری 
و تســهیل تعریف پروژه های مشترک بین معاون 
علمی، فنــاوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت 

جمهوری و رئیس آژانس ملی تحقیقات و نوآوری 
اندونزی امضا شد.تســهیل تعریــف پروژه های 
مشــترک بین معاون علمی، فنــاوری و اقتصاد 
دانش بنیان رییس جمهوری و رئیس آژانس ملی 
تحقیقات و نوآوری اندونــزی از اهداف انعقاد این 

قرار داد است.
این قرارداد در راســتای بهره مندی کشور اندونزی 

از دستاوردهای شــرکت های دانش بنیان اجرایی 
می شــود. در این مراســم روح اله دهقانی معاون 
علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیــان رییس 
 جمهوری و لاکســانا تری هاندوکــو رئیس آژانس 
بین المللی علمی و نوآوری علمی جمهوری اندونزی 
حضور داشتند. در این سفر، همچنین شرکت های 

فعال در حوزه تجهیزات پزشکی حضور دارند.

اســتاندار هرمزگان ضمن تاکید بــر لزوم تقویت 
زیرساخت های اینترنت جزیره هرمز، گفت: اتصال 
جزایر بوموسی، تنب بزرگ و تنب کوچک با فیبر 
نوری به ســرزمین اصلی یکی از خدمات ماندگار 
دولت سیزدهم اســت. مهدی دوستی در نشست 
راهبری پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارهای 
استان هرمزگان )FTTX( با اشاره به اهمیت توسعه 
زیرساخت های ارتباطی در اســتان، اظهار کرد: 
دولت در تلاش اســت تا بتواند سطح برخورداری 
مناطق در اســتان را از اینترنت افزایش دهد و از 
سوی دیگر افزایش سرعت و پایداری شبکه نیز با 

اجرای پروژه های فیبرنوری در دستورکار قرار دارد.
وی ادامه داد: در حال حاضــر پروژه ی فیبرنوری 
منازل و کسب وکارها در جزیره کیش و بندر چارک 
 Mbps 900 انجام شده است و اینترنت با بیش از
)مگابیت بر ثانیه( در بستر فیبرنوری وجود دارد که 
مردم می توانند با درخواست اتصال به این شبکه از 

اینترنتی امن، پایدار و پر سرعت برخوردار شوند.
استاندار هرمزگان، با بیان اینکه برای اتصال چارک 
و کیش به فیبرنوری 28 میلیارد تومان هرینه شده 
 FTTX تاکید کرد: تفاهم نامه های آغاز اجرای طرح
در شهرهای بندرلنگه، بندرکنگ و میناب به امضا 

رسیده است و در همین خردادماه عملیات اجرایی 
آغاز خواهد شــد، فرآیندها برای شهر بندرعباس 
نیز در حال طی شدن اســت و به محض امضای 
تفاهم نامه با شــهرداری بندرعباس این مهم در 

مرکز استان نیز آغاز خواهد شد.
نماینده عالی دولت در اســتان هرمزگان، اتصال 
جزایر بوموســی، تنب بزرگ و تنــب کوچک با 
فیبر نوری به ســرزمین اصلی را یکی از خدمات 
ماندگار دولت سیزدهم دانست و گفت: این پروژه 
با خط انتقال فیبرنوری از بســتر دریــا و با تکیه 
بر توان متخصصــان داخلی انجام شــد که برای 

 آن اعتبــاری بالغ بر 17۶ میلیــارد تومان هزینه
 شده است.

وی همچنین بر توســعه زیرساخت های ارتباطی 
در جزیره هرمز تاکید کرد و گفت: در حال حاضر 
پهنای باند مورد نیاز جهت راه اندازی یک ســایت 
5G در جزیــره هرمز در حال تامین اســت اما با 
توجه به اینکه بنا است هرمز نخستین جزیره  تمام 
هوشمند ایران باشد، بایستی زیرساخت ها در این 
جزیره تقویت شود، و در همین راستا مکاتبات با 
وزارت ارتباطات برای اتصــال هرمز به اینترنت از 

طریق فیبر نوری را دنبال خواهیم کرد.

اوپن آ آی، ســازنده چت بــات چت جی پی تی پیشــنهاد 
کرده یک ســازمان بین المللی برای قانونمندسازی هوش 
مصنوعی ایجاد شود. این شرکت به رهبری سم آلتمن، معتقد 
 است سیســتم های هوش مصنوعی در 10 ســال آینده در 
مهارت های مختلف خبره می شوند و می توانند فعالیت ها را 
با بهره وری بالاتری نسبت به بزرگ ترین شرکت های امروز 
انجام دهند. اوپن آ آی در یک پســت وبلاگی دلایلش برای 
قانونمندسازی هوش مصنوعی را توضیح داده و نوشته است: 
نظارت بر قدرتمندترین سیستم ها و همچنین تصمیم گیری 
در خصوص به کارگیری چنین سیستم هایی باید همراه نظارت 
عمومی قدرتمند باشد. ما معتقدیم مردم سراسر جهان باید به 
طور دموکراتیک درباره مرزها و قصورهای مربوط به سیستم 
های هوش مصنوعی تصمیم بگیرند. در ادامه آمده است: ما 
هنوز نمی دانیم چنین مکانیسمی را چطور طراحی کنیم اما 

قصد داریم به طور آزمایشی آن را توسعه دهیم.
پست وبلاگی مذکور توسط ســم آلتمن) بنیانگذار (، گرگ 
بروکمن) رییس شرکت( و ایلیا سوتســکور ) محقق ارشد (
شرکت اوپن آ آی نوشته شده است. در این پست ابر هوشمندی 
را با انرژی هسته ای مقایسه و پیشنهاد شده یک سازمان مشابه 
آژانس بین المللی انرژی اتمی برای کاهش ریسک های هوش 
مصنوعی ایجاد شود. اوپن آ آی یک برنامه 3 مرحله ای برای 

کاهش ریسک سیستم های هوش مصنوعی ابر هوشمند آینده 
پیشنهاد کرده که عبارت است از: 1- هماهنگی میان توسعه 
دهندگان هوش مصنوعی: در پست وبلاگی اوپن آ آی پیشنهاد 
شده شرکت هایی که سیستم های هوش مصنوعی مانند بارد) 
متعلق به گوگل( و بینگ) موتور جستجوی مایکروسافت( می 
سازند، باید به طور هماهنگ برای تضمین ایجاد سیستم های 
ابر هوشــمند ایمن تلاش و به یکپارچگی این سیستم ها در 

جامعه کمک کنند.
ســازنده چت جی پی تی 2 روش برای هماهنگی پیشنهاد 
کرده اســت که عبارتند از اینکه دولت های سراسر جهان با 
همکاری تولیدکنندگان برتر هوش مصنوعی یک سیستم 
رگولاتوری بسازند یا این شــرکت ها می توانند با همکاری 
 یکدیگر رشــد هوش مصنوعــی را به ازای نرخی ســالانه 

محدود کنند.
2- یک رگولاتور بین المللی: اوپن آ آی همچنین پیشنهاد کرده 
یک سازمان بین المللی جدید مانند سازمان انرژی اتمی تاسیس 
شود تا ریســک های فعلی سیســتم های هوش مصنوعی ابر 
هوشمند کاهش یابد. این شرکت معتقد است سازمان رگولاتوری 
پیشنهادی باید اختیار بررسی سیستم ها، اجرای بازبینی، تست 
برای همخوانی با استانداردهای ایمنی، وضع محدودیت بر میزان 

به کارگیری سیستم و سطح امنیت را داشته باشد.

شرکت ادوب، فناوری هوش مصنوعی مولد 
را به نرم افزار ویرایش تصویر فوتوشاپ اضافه 
کرد. ادوب که در سن خوزه کالیفرنیا مستقر 
است، اعلام کرد که این شروع یک حرکت 
بزرگ بــرای افــزودن فناوری های هوش 
مصنوعی به مجموعه برنامه های نرم افزاری 

این شرکت برای افراد حرفه ای خلاق است.
هرچند برنامه هایی مانند Dall-E شرکت 
OpenAI، با تبدیل فوری متن به تصاویر، 
توجه عمومی را به خود جلــب کرده اند اما 
شرکت های بزرگ به دلیل مسائل حقوقی 
پیرامون داده های مورد استفاده برای طراحی 
این سیستم ها، هنوز به شکل گسترده از آنها 

استفاده نکرده اند.
ادوب با اســتفاده از سیســتم فناوری که 
"فایرفلای" می نامد و به طور مخصوص برای 
داده های تصویری مجاز برای استفاده، تولید 
شده و به گفته ادوب، می تواند در تنظیمات 
تجاری استفاده شود، به نگرانی های مذکور 
پرداخته اســت. ادوب به مدت حدود شش 
هفتــه در یک وب ســایت، این سیســتم 

را آزمایش کــرده و اکنون اعــلام کرده که 
ویژگی هایی را بر این اســاس، به فوتوشاپ 
که شاید شناخته ترین محصول این شرکت 
است، اضافه خواهد کرد. یکی از ویژگی های 
جدید که Fill Generative نامیده خواهد 
شد، به کاربران امکان می دهد تا تصویر اصلی  
که با محتوای تولید شده از رایانه بسیار نزدیک 
است را گســترش دهند یا ویژگی های را بر 
اســاس یک توصیف متنی، اضافه کنند. به 
عنوان مثال، این ویژگی می تواند تصویر یک 
گل را گرفته و آن را به دشتی از گل ها با رشته 
کوهی پشت آن تبدیل کند. بر اساس گزارش 
رویترز، الی گرینفیلد، مدیر ارشــد فناوری 
رسانه های دیجیتال ادوب گفت: هدف این 
ابزار، گرفتن جای هنرمندان گرافیکی نیست 
بلکه ســریعتر کردن تولید تصاویر جدید با 
استفاده از ایده های متعدد است. در گذشته، 
هنرمندان گرافیکی مجبور بودند ساعت های 
ارزشمندی را برای جســت وجوی بایگانی 
عکس و چسباندن قطعاتی از تصاویر موجود 

با دست، صرف کنند. 

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: تا حالا چیزی در 
مورد قطعی اینترنت به ما ابلاغ نشده ولی نظر تخصصی 
ما در جلساتی که شرکت می کنیم این است که اینترنت 
قطع نشــود. عیســی زارع پور در خصوص وضعیت 
اینترنت در کنکور تیرماه 1۴02 گفت: سیاست ما در 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات این است که اینترنت 
را برای هیچ کاری قطع نکنیــم البته ما تصمیم گیر 
نیستیم، شوراهای مرتبط هستند که در این خصوص 

تصمیم می گیرند. وی افــزود: در حال حاضر به دلیل 
اینکه اینترنت تبدیل به نیاز ضــروری و روزمره مردم 
شده و در صورت قطع آن مشکلات جدی برای مردم 
به وجود می آورد، نظر تخصصی ما در وزارت ارتباطات 
این اســت که به هیچ وجه اینترنت برای هیچ چیزی 

نباید قطع شود.
زارع پور در ادامه گفــت: تا حالا چیزی در مورد قطعی 
اینترنت به ما ابلاغ نشــده ولی نظــر تخصصی ما در 

جلساتی که شــرکت می کنیم این است که همانطور 
که قبلًا هم اعلام کردیم و موضوع قطع اینترنت برای 
امتحانات نهایی بود، بنده به صراحت مخالفت کردم و 
گفتم که حتی یک دقیقه هم مــا اینترنت را برای این 
موضوع قطع نمی کنیم. وی همچنین تصریح کرد: سال 
گذشــته قطع اینترنت در محل های برگزاری آزمون 
مصوبه شورای امنیت کشور بود ولی ما در همان مصوبه 
هم اعلام کردیم که باید به دنبال راه های جایگزین رفت.

وزیر ارتباطــات و فناوری اطلاعات در پایان با اشــاره 
بــه روش های جدیــدی که بــرای مقابله بــا تقلب 
وجــود دارد، گفت: بایــد در حوزه هــای امتحانی از 
دستگاه های آشکاریاب سیگنال اســتفاده کنند که 
در حال حاضر هم سازمان ســنجش و هم آموزش و 
پرورش مجهز هستند به این دســتگاهها. نوبت دوم 
 کنکور سراســری 1۴02 در روزهای 1۴ و 15 تیرماه 

برگزار می شود.

امضا توافق نامه ای میان معاونت علمی و آژانس ملی تحقیقات و نوآوری اندونزی

اتصال فیبرنوری جزایر سه گانه از کارهای ماندگار دولت است

هوش مصنوعی به فوتوشاپ اضافه شدسازمان بین المللی هوش مصنوعی ایجاد شود

توضیحات وزیر ارتباطات درباره قطع اینترنت در کنکور تیرماه


